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Skovforeningens  
bestyrelse
Dansk Skovforening afholdt general-
forsamling d. 19. maj på Hvidkilde. 

Peter Arnold Busck, Poul Arne 
Madsen og Niels Peter Dalsgaard 
Jensen var på valg og blev alle gen-
valgt. Skovrider Niels Bjerg var på 
valg og ønskede ikke genvalg. I hans 
sted blev valgt godsforvalter Niels 
Otto Lundstedt.

efter generalforsamlingen konsti-
tuerede bestyrelsen sig. Formand 
og næstformand blev begge gen-
valgt. Som det tredje medlem af 
forretningsudvalget blev valgt Peter 
Arnold Busck i stedet for Christian 
Lassen.

Bestyrelsen ser herefter således ud:
niels Iuel Reventlow *, formand, ejer 

af Hverringe skove
Jens kristian Poulsen *, næstfor-

mand, afdelingsleder i Stiftelsen 
Sorø Akademi 

Peter Arnold Busck *, ejer af Rye 
nørskov Gods

Torben Bille-Brahe, ejer af Fraugde-
gaard; formand for Skovdyrkerfor-
eningerne   

Marie Louise Friderichsen, ejer af 
Allingkloster Skov 

Per Holten-Andersen, dekan på det 
Biovidenskabelige Fakultet, kU; 
repræsentant for forskning

niels Peter Dalsgård Jensen, skovri-
der på Salten Langsø Skovadmini-
stration, Ry

Christian Danneskiold Lassen, ejer 
af Holmegaard Gods

niels otto Lundstedt, godsforvalter 
på Dønnerup Gods   

Poul Arne Madsen, direktør for St. 
Hjøllund Plantage A/S. 

Johan Scheel, ejer af Ryegaard; re-
præsentant for Juletræsdyrkerfor-
eningen 

* medlem af forretningsudvalget.

Skovforeningen
Dansk Skovforening har pr. 1/5 2009 
ansat Lisbeth Overgaard Nielsen som 
ny regnskabschef.

Lisbeth er uddannet HD i regn-
skab og kommer fra en stilling som 
økonomichef i et handelsfirma. 

DSHwood 
DSHwood har ansat Christen Møller 
som ny direktør.

Christen Møller er 50 år og kom-
mer fra en stilling som vice Presi-

dent i det globale træhandelsfirma 
Dalhoff Larsen & Hornemann. Han 
har her siden 1993 været ansvarlig 
for udvikling af salg og marketing 
af træprodukter i Mellemøsten og 
Fjernøsten til det professionelle 
marked.

Christen Møller er startet som 
elev i Øk københavn og afsluttede 
i 1982 en uddannelse som Bachelor 
Business Administration fra Øk’s in-
terne handelsskole. Han har derefter 
været udstationeret ved Øk-konto-
rer i england, Saudi Arabien, Filip-
pinerne og Malaysia med ansvar for 
indkøb og salg af træprodukter. 

I 1990 kom han til Danske Trælast 
med ansvar for salg af træproduk-
ter til professionelle kunder på det 
tyske marked, inden han i 1993 kom 
til DLH.

 - Med Christen Møller har DSH-
wood ansat en direktør med omfat-
tende kompetencer inden for global 
handel med træprodukter, siger 
bestyrelsesformanden, advokat Jan 
Erlund. Han har stor erfaring fra tre 
danske firmaer med salg af træpro-
dukter til erhvervskunder. Jeg er 
derfor overbevist om at Christen 
Møller kan udvikle DSHwood yderli-
gere i et vanskeligt marked, til gavn 
for de danske skovejere. 

Direktionen udgøres dermed 
fremover af Christen Møller som 
administrerende direktør og Jørgen 
Røge som kommerciel direktør.

Christen Møller tiltræder den 
15. juni 2009. Han er gift og har 2 
voksne børn.

Skovdyrkerne
Skovdyrkerforeningen Syd har 
fremover kontoradresse på Brej-
ning Søndergade 26, 7080 Børkop. 
Tlf. 75 86 73 88, fax 75 86 92 17,  
e-mail syd@skovdyrkerne.dk

Foreningen er opstået som en 
fusion mellem de tidligere Skovdyr-
kerforeningen Syd med kontor i vo-
jens og Skovdyrkerforeningen vejle 
med kontor i Børkop. Fusionen skete 
med virkning fra 1. juli 2008, og nu 
er administrationen altså samlet i 
Børkop. 

Se mere personalia side 307.

LEDEr



265Skoven 6-7 2009

   

LEDEr

Danmarks asketræer dør i større og større tal.
Siden 2003 hvor sygdommen asketoptørre 

blev registreret første gang i Danmark, har den 
bredt sig til hele landet. I 2009 er den markant 
med forsinket og sporadisk løvspring.

Danmark har cirka 15.000 ha askeskov. Det er 
3 % af hele skovarealet, og det er på mange må-
der nogle af de mest værdifulde procent.

 Asken har 10.000 års historie på fugtig og 
næringsrig jord i Danmark. Derfor er der knyt-
tet en enorm biodiversitet til fx askesumpene, 
og der er en enorm kulturhistorie knyttet til 
træet. De fleste kan også blive enige om at de 
lyse askebevoksninger er nogle af skovenes 
smukkeste.

Samtidig har veddet høj kvalitet og sælges 
ofte til bedre priser end bøg. Hvis asketop-
tørren sender den nuværende produktion af 
askekævler i brændekassen, vil skovene lide et 
værditab i størrelsesordenen 300 millioner kr.

en landsdækkende afgang af askebevoksnin-
gerne vil derfor på alle områder være et hårdt 
slag imod skovene.

Asketoptørren er en tilsyneladende uhelbredelig 
svampesygdom. Men det ser, heldigvis, ud til at 
nogle provenienser er resistente.

Situationen peger på flere ting:

•	 	Der	er	akut	behov	for	forskning	i	behandling	
og forebyggelse af asketoptørren. og der er 
brug for rådgivning til skovejerne så snart 
der er brugbar viden på området.

•	 	Der	er	brug	for	politisk	stillingtagen:	Hvad	
skal der fx ske med de natura 2000-beskyt-
tede askesumpe hvis asken går ud? Skal der 
plantes resistente kloner som ikke er tilladt i 
øjeblikket?

•	 	Asketoptørren	vil	måske	vise	sig	kun	at	være	
et mindre problem i forhold til hvad klima-
forandringer kan medføre af sundhedspro-
blemer for skovene: klimazoner kan flytte sig 
hurtigere end træer kan tilpasse sig. og nye 
skadedyr kan komme ind og anrette alvorlige 
biologiske og økonomiske skader i Danmarks 

skove. Denne risiko kræver forskning, interna-
tionalt samarbejde, tilpasning af skovdyrknin-
gen - og selvfølgelig penge.

Skovenes fremtidige sundhed bør dermed også 
på dagsordenen i det skovpolitiske udvalg som 
Miljøministeren vil nedsætte i efteråret 2009.

Niels Reventlow / Jan Søndergaard

Skov & Landskab er i gang med et projekt som 
skal kortlægge konsekvenserne af asketoptørren. 
På Skovforeningens hjemmeside kan man hente 
et kort spørgeskema, så man kan bidrage med at 
afklare sygdommens udbredelse. Spørgeskemaet 
kan også fås ved telefonisk henvendelse til Skov-
foreningen. Skovforeningen opfordrer alle danske 
skovejere til at deltage i denne undersøgelse, så vi 
kan få mere viden om sygdommen.

Askedød

Mange asketræer er stærkt svækket. Der er behov for 
forskning i forebyggelse af asketoptørre og rådgivning 
af skovejerne. (Foto 31. maj 2009 fra Sydfyn).



Skovene har været glemt af 
regeringen. 

På en lang række punkter 
lever Danmark ikke op til sit 
nationale skovprogram fra 
2002.

Skovforeningen ønsker 
nedsat et skovpolitisk ud-
valg til efteråret 2009.

Uddrag fra bestyrelsens beretning på 
Dansk Skovforenings generalforsam-
ling

Skovforeningen afholdt generalfor-
samling 19. maj på Hvidkilde ved 
Svendborg. Foreningens formand, 
niels Reventlow fra Hverringe ved 
kerteminde, indledte med at give 
en status over skovenes politiske 
situation:

For 7 år siden stod miljøminister 
Hans Christian Schmidt på Skov-
foreningens generalforsamling og 
præsenterede Danmarks nationale 
Skovprogram.

Dengang i 2002 satte den nye bor-
gerlige regering seks mål for Dan-
marks skovpolitik:

Skovprogram 2002
Målsætningerne i Danmarks natio-
nale Skovprogram 2002:
1.  Mere naturnær skovdrift. 10 % 

biodiversitetsskov i 2040.
2.  Sikring af skovbruget som er-

hverv gennem etablering af bære-
dygtige økonomiske rammebetin-
gelser.

3.  Udvikle skov som et velfærdsgode 
hvor befolkningen sikres mulighe-
der for friluftsliv og naturoplevelser.

4.  Skovarealet skal forøges, så skov-
landskaber dækker 20-25 % af 
Danmarks areal om 80-100 år.

5.  velfungerende kompetence- 
opbygning og udveksling af viden 
i skovsektoren.

6.  Fremme af bæredygtig skovdrift 
globalt og regionalt.

Det var og er gode målsætninger. 
Men nu, 7 år og 2 miljøministre se-
nere, har regeringen tilsyneladende 
glemt målsætningerne:

Status 2009 for Danmarks 
skovpolitik
1. Grøn Vækst, men uden skove
Regeringens strategi for Grøn vækst 
har som prioriterede mål blandt 
andet beskyttelse af grundvand, 
sikring af biodiversitet, reduktion af 
Co2-udledning og udvikling af op-
levelsesmuligheder i naturen. Men 

Grøn vækst omfatter ikke skovenes 
store muligheder på disse punkter. 

2. Skovbruget er ikke sikret som er-
hverv med bæredygtige økonomiske 
rammebetingelser
De private skove taber penge hvert 
år når der medregnes forrentning af 
gæld efter generationsskifter. Sam-
tidig betaler skovene grundskyld i 
henhold til salgsværdier som langt 
overstiger skovenes indtjenings-
evne. Skatten på skov dræner sko-
venes i forvejen ikke-bæredygtige 
økonomi, og beskatningen forværrer 
skovenes konkurrenceevne overfor 
nabolandenes skove som ikke beta-
ler ejendomsskat og har ingen eller 
en meget lav generationsskifteskat. 

3. Et fossilfrit Danmark, men uden træ
Produktudviklingsordningen for 
skovbruget og træindustrien er 
fjernet fra finansloven 2009. nu har 
Danmark ingen politik for at udnytte 
træ, verdens mest miljøvenlige 
råstof. Imens rummer skovene uud-
nyttet muligheder for biomasse på 
mindst 1 million m3 træ årligt. Der 
er heller ingen politik for at udnytte 
denne ekstra ressource af vedva-
rende energi. 

4. Ingen plan for at udvikle skovenes 
store muligheder for biodiversiteten
Danmark har forpligtet sig i eU til at 
stoppe tabet af biodiversitet senest i 
2010. Det nås ikke. Men alle er enige 
om at kurven skal knækkes, og at 
skovene så må spille en nøglerolle. 
Men der er ingen politik for hvordan 
skovene skal spille den rolle. 

5. En unødvendig og dyr beskyttelse 
af flagermus som vil favorisere dyrk-
ning af nål i stedet for løv
[Se fx lederen i Skoven 4/09, red.] 
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Et udvalg for de
glemte skove

- Samfundets krav til skovene har 
aldrig været større, men skovbrugets 
muligheder for at levere varerne bli-
ver stadig mindre. Det sagde forman-
den for Dansk Skovforening, Niels 
Reventlow, på foreningens generalfor-
samling 19. maj.



6. Ingen plan for at udnytte de pri-
vate skoves store muligheder for 
friluftslivet
Private skove (70 % af skovarealet) 
rummer store oplevelsesmuligheder, 
og der er kraftig efterspørgsel på dem 
i befolkningen. Men der er ingen poli-
tik for at udvikle disse muligheder. 

7. Statsskovene er en tvivlsom rol-
lemodel
[Se efterfølgende artikel fra general-
forsamlingen, red.] 

8. Faldende udveksling af viden i 
skovsektoren
Skovbrugets konsulentordning er 
fjernet fra finansloven 2009. Skovene 
får færre ansatte. Skov- og natursty-
relsen har trukket statsskovbruget 
ud af fagligt samarbejde med resten 
af skovbruget. og statens skov-
ansatte modtager ikke længere fag-
bladet Skoven. 

9. Svag innovation
Skovbruget har ringe økonomiske 
muligheder at udvikle nye produk-

ter og metoder. og erhvervet er 
uden evne til at finansiere forskning 
alene, fx i bæredygtig skovdrift.

10. Svækket forskning i miljøvenlig 
produktion af juletræer

Produktionsafgiftsfonden er 
fjernet fra finansloven 2009. Det 
svækker forskning og udvikling i 
mere miljøvenlige metoder i denne 
eksportindustri hvor Danmark hidtil 
har været verdensførende. 

11. Faldende søgning til skovbrugets 
uddannelser.

12. Tilplantningen af Danmark går 
langsomt.
Det er en liste over mangler og selv-
modsigelser. Tilsammen tegner de 
billedet af en regering der ikke har 
ofret skovpolitikken megen opmærk-
somhed siden Det nationale Skov-
program i 2002 og skovloven i 2004.

Behov for et skovpolitisk 
udvalg
Der er hårdt brug for at regeringen 
reelt forpligter sig på målene fra 
2002. og regeringen får brug for 
hjælp til at tænke hele skovpolitik-
ken grundigt igennem.
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Årsberetning
Skovforeningens medlemmer 
havde inden generalforsamlingen 
fået tilsendt foreningens skriftlige 
årsberetning. Den kan læses på
www.skovforeningen.dk > nyheder 
> 25. maj. 

På generalforsamlingen aflagde 
foreningens formand en mundt-
lig beretning, som kan læses på 
hjemmesiden > 20. maj.

Denne reportage fra general-
forsamlingen er skrevet af Martin 
einfeldt.

efter generalforsamlingen blev 
der afholdt en ekskursion på 
Hvidkilde. ekskursionen omtales i 
næste nummer af Skoven.

Foreningens næste generalfor-
samling afholdes 20. maj 2010 i 
Østdanmark.

Skovforeningen mener at fremtidens skovpolitik bør sikre skovbruget som erhverv, etablere frie markeder der fremmer 
biodiversitet og naturoplevelser i private skove, og medføre øget brug af træ til energi og varige produkter. Desuden 
bør der forskes i nye indtægter, omstilling til en mere naturnær skovdrift, og dyrkning af juletræer med mindst mulig 
påvirkning af miljøet. (Foto af ærbevoksning på Hvidkilde).



Dansk skovbrug er ikke økono-
misk bæredygtigt, og skovene kan 
derfor ikke på længere sigt præstere 
en bæredygtig produktion af natur, 
oplevelser, træ og de mange andre 
ydelser som samfundet efterspørger.

Derfor har vi foreslået Miljømini-
steren at nedsætte et skovpolitisk 
udvalg. og ministeren har lovet at 
sætte et arbejde i gang til efteråret. 
Det var samtidig med at han er-
kendte at skovene var blevet glemt i 
Grøn vækst.

vi ved ikke hvad Ministeren 
forestiller sig om det kommende 
skovpolitiske arbejde. Men der er 
brug for ændringer i lovgivning og 
administrativ praksis, så skovene får 
reel mulighed for at imødekomme 
samfundets forventninger og krav. 
Det indebærer en skovpolitik der 
omfatter:
●	 	Sikring af skovbruget som erhverv 

gennem etablering af bæredygtige 
økonomiske rammebetingelser.

●	 	etablering af frie markeder der 
fremmer biodiversitet og na-
turoplevelser i private skove på 
den mest kost-effektive måde for 
skatteyderne.

●	 	Øget brug af træ til både energi 
og varige produkter.

●	 	Forskning og udvikling i blandt 
andet nye indtægter, øget biomas-
seudnyttelse uden negativ påvirk-
ning af biodiversiteten, omstilling 
til en mere naturnær skovdrift, 
bioteknologiske løsninger, dyrk-
ning af juletræer og pyntegrønt 
med mindst mulig påvirkning af 
miljøet.

●	 	Styrkelse af skovbrugets fælles 
kommunikationsarbejde, herunder 
intern videndeling, ekstern formid-
ling og målrettet rekruttering af 
unge til skovbrugsuddannelserne.

Debat
Mogens Elchendorv, personligt med-
lem: Jeg håber I gør noget for at 
få politikerne i tale. Der må være 
mulighed for at tale fornuftigt med 
ministrene.

Lars Wilhjelm, Orenæs: Det er 
godt at vi får et skovpolitisk udvalg, 
og det er godt at Skovforeningen 
husker at få alle skattespørgsmålene 
med. Men I skal prioritere dem. Især 
merhugstfradraget eller et tilsva-
rende, men lettere forståeligt, fra-
drag er vigtigt. Som det er lige nu, 
vil et stormfald gå rivravende galt 
for skovejerne.

Peter Tillisch, Rosenfeldt: Hvordan 
kan vi bruge så mange penge på 
politisk arbejde og så blive glemt 

i Grøn vækst og energipolitikken? 
Dansk skovbrugs fejl er at vi lader 
Skovforeningen skrive papirer og 
gå til møder og så passer vi os selv 
ude på landet. 

vi må også selv gøre noget. 
Skrive breve, være synlige. I skal 
have sparket gang i de lokale så je-

res politiske arbejde bakkes op.
Bjarne Hansen, Kruusesminde: Jeg 

græder krokodilletårer over at sko-
vene ikke er med i Grøn vækst. Hvis 
skovene var med ville der jo følge 
andre andre ting med. Måske kom-
mer vi med næste gang, måske mere 
end vi ønsker.
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Gammel skov, og juletræsarealer, med robust plantemaskine, med rod/grenklipper. 
Uforpligtende tilbud gives!

Skovbrugsentreprise
Gentilplantning af stormfaldsarealer 

Skoventreprenør Michael Pedersen Tlf. 20 33 67 13 . www.skovplant.dk

Maskinel/manuel plantning . Opsætning/nedtagning af hegn . Oparbejdning af juletræer/pyntegrønt  
Afskærmet sprøjtning/udlægning af gødning . Manuel skovning

Vi køber PEFC 
certificeret rundtræ 

til vor produktion 
af spånplader.

Yderligere oplysning 
ved henvendelse 

til vort skovkontor 
tlf. 89 74 74 38

www.novopan.dk
novopan@novopan.dk

Pindstrup . 8550 Ryomgård



Skovforeningen ønsker en 
Skov- og Naturstyrelse der 
går ind i den faglige debat 
om konsekvenserne af sta-
tens skovdrift. 

Og en Skov- og Natur-
styrelse der arbejder som 
myndighed til gavn for alle 
Danmarks skove og ikke 
kun som et statsejet skov-
tursfirma.

Uddrag fra bestyrelsens beretning på 
Dansk Skovforenings generalforsamling

Niels Reventlow, formand for Dansk 
Skovforening:
Det varmeste emne i årets skovde-
bat har dog ikke været de private 
skove, men statsskovene. Der er op-
stået en enestående situation hvor 
forskere og fagfolk hele vejen rundt 
om statsskovbruget kritiserer både 
statens yderligtgående omlægning 
af sin skovdrift og at omlægningen 
sker under betegnelsen ”naturnær 
skovdrift”.

Især advares imod at den udtalte 
mangel på pleje vil mindske skove-
nes stabilitet, sundhed, produktion 
af kvalitetstræ og økonomi. Ingen 
synes at kunne anbefale statens 
skovdrift som rollemodel for private 
skove, sådan som Det nationale 
Skovprogram og skovloven ellers 
forudsætter.

Skov- og naturstyrelsen afviser 
den faglige kritik med at den ikke er 
politisk relevant, fordi statsskovene 
har et andet formål end private 
skove. Skov- og naturstyrelsen er-
klærer ligeud sin vision som at ”Alle 
kender Skov- og naturstyrelsen som 
dem der tilbyder naturoplevelser og 
passer på naturen”.

Betydning for private
For de private skove giver Styrel-
sens strategi problemer i hverdagen: 
Det er vigtigere for Skov- og natur-
styrelsen at blive kendt i den brede 
befolkning for at tilbyde oplevelser 
end at udføre den lovbestemte 

myndighedsbetjening af skovejerne. 
Derfor går det langsommere og lang-
sommere med at få fx tilladelser og 
svar på ansøgninger og spørgsmål. 

vi blander os ikke i hvordan 
skovejere driver deres skove, heller 
ikke staten. Men vi ønsker en Skov- 
og naturstyrelse der går ind i den 
faglige debat om konsekvenserne af 
statens skovdrift.
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Debatten om Skov- 
og Naturstyrelsen

- Den debat som forskere og fag-
folk har rejst, er strengt nødvendig 
hvis private skovejere skal have en 
chance for at vurdere om statens 
skovdrift er et eksempel til efterføl-
gelse, sagde Skovforeningens for-
mand, Niels Reventlow.

●  Specialmaskine med kipbar 
undervogn og profilskovl.

●  Oprensning af grøfter samt 
etablering af nye grøfter.

●  Nedlægning af rør i over-
kørsler samt dræn.

● Grødeskæring med mejekurv.
●	  Kommer på Sjælland, Lolland 

og Falster.

Grøfteoprensning

23 års erfaring – høj kvalitet

Skov og entreprenør
v/ Peter Nolsøe Petersen
4683 Rønnede . Mobil 2122 1709
e-mail: nolsoe@petersen.mail.dk

Planter til: Pyntegrønt & juletræer, skov, læ & vildt.

Barrods- & dækrodsplanter

Se fremtidens fordele på www.planteskole.dk

Peter  Schjøtt’s Planteskole
7361 Ejstrupholm
Tlf. 75 77 25 52 - Fax. 75 77 31 34
E-mail: p.s@planteskole.dk



Skovforeningen mangler 
indtægter til at betale for 
det politiske og faglige ar-
bejde for Danmarks skov-
ejere.

Hvis ikke foreningen får 
flere medlemmer, må det 
politiske og faglige arbejde 
beskæres.

Uddrag fra bestyrelsens beretning på 
Dansk Skovforenings generalforsamling

Niels Reventlow, formand for Dansk 
Skovforening: Skovforeningen har et 
hul i driftsindtægterne på over en 
halv million kr årligt. Det er en al-
vorlig trussel mod foreningens bæ-
redygtighed, og først og fremmest 
mod Skovforeningens politiske og 
faglige arbejde.

Hvervning af nye medlemmer
Redningen af dette arbejde kan kun 
være at Skovforeningen får flere 
medlemmer.

vi har i april forsøgt telefon-
hvervning af skovejere mellem 10 
og 50 hektar. vi har mødt så tilpas 
stor interesse hos disse ikke-med-
lemmer at det forhåbentlig fører til 
så mange indmeldelser at det kan 
betale sig at fortsætte med telefon-
hvervning.

Det er også stadig vigtigt at I, de 
nuværende medlemmer, fortæller 
jeres skovejerkolleger hvor vigtigt 
det er at de melder sig ind i Skov-
foreningen. Det er nødvendigt for at 
Skovforeningen kan arbejde for skov-
ejernes retsstilling, politiske interes-
ser og indtjeningsmuligheder. Ring 
til os og tal om mulighederne for at 
hverve skovejere i lokalområdet.

vi tilbyder i øjeblikket at nye 
medlemmer får 50 % rabat på kon-
tingentet i indmeldelsesåret og året 
efter. Langt de fleste nye medlem-
mer opnår derved et fuldt medlem-
skab for introduktionsprisen 800 kr. 

kontingentet er desuden fradragsbe-
rettiget.

Beskæring af aktiviteter
Hvis der ikke findes flere medlem-
mer, kan Skovforeningens økonomi 
kun bringes i balance på to måder: 

- At anvende medarbejderne til 
ikke-medlemsbetalte projekter, fx 
for fonde. 

- At afskedige medarbejdere.
I begge tilfælde vil Skovforenin-

gens politiske arbejde og medlems-
arbejde skulle indskrænkes, og 
bestyrelsen vil skulle beslutte hvor 
der skal skæres. Det kan få flere af 
disse konsekvenser:
●  Mindsket overvågning af kom-

mende lovgivning. Det øger ri-
sikoen for hovsalovgivning der 
rammer skovejerne uforudset. 
Masser af lovgivning påvirker 
skovbruget, og alene arbejdet 
med at være velorienteret koster 
masser af tid for Skovforeningen.

●  Mindskede muligheder for at 
påvirke ny lovgivning, fx med hø-

ringssvar, møder med politikere, 
danne alliancer med andre parter 
og få omtale i medierne.

●  Mindskede muligheder for at for-
følge dårlig lovgivning eller admi-
nistrative afgørelser der forringer 
skovejernes retsstilling. Det kan 
fx være en detalje i en skattelov, 
et absurd loft over plantetallet i 
en tilskudsordning, regler om det 
offentliges indkøb af træ, en for-
kert kendelse i naturklagenævnet 
og snesevis af andre eksempler.

●  Mindsket arbejde for at udvikle 
økonomien i skovenes natur- og 
oplevelsesværdier - og dermed 
øget risiko for at omverdenen ta-
ger disse værdier ved lov og uden 
at betale.

●  Mindsket overvågning af træmar-
kedet, og mindsket information til 
medlemmerne om det. Det gælder 
også overvågning og formidling 
af markederne for skovenes bløde 
værdier.

●  Mindsket information til medlem-
merne om skovpolitik og lovgiv-
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Skovforeningens 
økonomi

Besparelser i Skovforeningen kan betyde mindsket arbejde for at udvikle økono-
mien i skovenes natur- og oplevelsesværdier. Og dermed øget risiko for at omver-
denen tager disse værdier ved lov og uden at betale. (Foto af mose på Hvidkilde).



ning af betydning for skovbruget. 
og om Skovforeningens arbejde i 
det hele taget.

●  Mindsket information til omverde-
nen, fx politikere og medier, om 
skovbrugets vilkår og synspunkter.

●  Mindsket deltagelse i råd, udvalg 
og samarbejder. 
Mindsket hjælp til Skovforenin-
gens frivillige repræsentanter, fx i 
kommunale råd og udvalg.

●  Længere sagsbehandlingstid for 
medlemsopgaver. og husk at vi 
allerede tager brugerbetaling for 
al rådgivning udover en kort tele-
fonsamtale.

Beslutningerne om sådanne ind-
skrænkninger skal bestyrelsen 
træffe snart, idet vi ønsker at Skov-
foreningens budget balancerer igen 
fra 2010. Det er et spørgsmål om 
foreningens handlefrihed og trovær-
dighed overfor omverdenen, medar-
bejdere og medlemmer.

Beslutningerne kommer til at 
gøre ondt, både på os, på medlem-
merne og på ikke-medlemmerne 
som også nyder godt af Skovforenin-
gens arbejde. vi vil derfor snarest 
gennemføre en medlemsunder-
søgelse for at kunne træffe disse 
vanskelige beslutninger med den 
bedst mulige viden om hvad med-
lemmerne helst vil bevare af Skov-
foreningens arbejde – og hvad man 
helst vil undvære.
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Fremtiden for 
markedsarbejdet

Bagmandspolitiet rejste ikke 
tiltale mod Skovforeningen 
og Handelsudvalget. Men 
så længe udvalget arbejder, 
vil der være risiko for nye 
angreb. 

Derfor indstiller udvalget 
sine aktiviteter.

Uddrag fra bestyrelsens beretning på 
Dansk Skovforenings generalforsamling

Niels Reventlow, formand for Dansk 
Skovforening: Skovbruget slap nådigt 
fra den ulykkelige konkurrencesag. 
Bagmandspolitiet opgav at rejse 
tiltale mod Skovforeningen og Han-
delsudvalgets medlemmer. konkur-
rencestyrelsen vil dog ikke give op 
og søger nu måske en symbolsk sejr 
i form af en udtalelse fra konkur-
rencerådet.

For Skovforeningen har sagen 
været urimeligt dyr og arbejdskræ-
vende, uanset at vi intet ulovligt har 
begået. Men konkurrencestyrelsen 
er åbenlyst så mistroisk overfor 
enhver aktivitet i Handelsudvalget 
at der fra nu af vil være en konstant 
risiko for nye angreb med enorme 
omkostninger.

Den risiko kan Skovforeningen og 
Handelsudvalgets medlemmer ikke 
leve og arbejde med. vi ser derfor 
ingen anden udvej end at indstille 
alle aktiviteter i Handelsudvalget og 
på generalforsamlingen i 2010 tage 
stilling til Handelsudvalgets fremtid.

og så vil vi sammen med skov-
brugets øvrige parter overveje 
hvordan vi i fremtiden sikrer gen-
nemsigtighed i træmarkedet for 
25.000 skovejere som på egen hånd 
ikke har en jordisk chance for at 
gennemskue markedet og træffe for-
nuftige økonomiske beslutninger.

Det er også et spørgsmål om bæ-
redygtighed at skovejerne kan fælde 
træerne på de bedste tidspunkter i 
markedet.

Debat
Leif Madsen, Vemmetofte Kloster: Jeg 
er bekymret over meldingen om at 
lukke Handelsudvalget. Jeg håber 
at bestyrelsen justerer den beslut-
ning. Savværkerne er få og store. 
Skovejerne er mange og små. Det er 
ejerne det går ud over hvis marke-
det ikke er til at gennemskue.

AKKERUP PLANTESKOLE

Skov-, læ og hækplanter
Rekvirer katalog eller De er  vel kom men  
til at aflægge Planteskolen et besøg.  
Tilbud afgives gerne.

5683 HAARBY 
TLF. 6473 1058
FAX 6473 3158
mail@akkerup.dk
www.AkkeRup.dk

Peter Tillisch, Rosenfeldt: Skovfor-
eningen må nøje overveje hvordan 
man vil beskære aktiviteterne:
- Mindsket information til medlem-
merne og til omverdenen: Udelukket.
- Mindsket overvågning af ny lovgiv-
ning: Udelukket.
- Brugerbetaling for al rådgivning ud-
over en kort telefonsamtale: Ja, I må 
være benhårde. 

- Udbred de markedsinformationer 
som I kan indsamle, gerne åbent så 
også savværkerne kan se dem. Det 
vigtigste er at skovejerne får informa-
tionerne, sagde skovrider Leif Mad-
sen fra Vemmetofte Kloster.



Af Ole Livbjerg Klitgaard,  
Jørgen Møller Nissen og  

Asger Thyge Pedersen, Skov- og 
Naturstyrelsen, Trekantsområdet 

og Driftsregionen

Naturnær drift markerer en 
omlægning i forhold til den 
traditionelle højskovsdrift, 
men vi vil fortsat forfølge 
mulighederne for rationa-
lisering og effektivisering 
af skovdyrkningen indenfor 
rammerne af den driftsform, 
vi har valgt. Vi prioriterer 
derfor fortsat det driftsøko-
nomiske hensyn højt.

Naturnær skovdrift med-
fører et nyt syn på, hvor-
dan en velplejet skov ser 
ud. Den frie dynamik med 
naturforyngelser vægtes 
højere. Der foretages meget 
få renafdrifter og få store 
plantningsopgaver.
Skovbrugets udøvere diskuterer 
gerne metoder og ideer med hin-
anden. vi er alle på det rene med, 
at der er forskellige naturgivne 
vilkår rundt i landet, som påvirker 
skovdriften, såvel som skovejerens 
driftsformål påvirker træartsvalg, 
metodevalg og tidshorisont. 

Men der har altid været en fælles 
kærlighed til skoven og dens natur. 
Denne fælles kærlighed synes ikke at 
være så fremherskende i den debat, 
der har kunnet læses i bl.a. Skoven 
i de forløbne måneder. vi vil gerne 
medvirke til, at der i hvert fald er en 
gensidig forståelse inden for skov-
brugserhvervet og en sober debat.

Denne og den efterfølgende arti-
kel skal ses i forlængelse af Skov- og 
naturstyrelsens artikler det seneste 
halvår om emnet i Skoven. I artik-
lerne i dette nummer peger vi på 
nogle af de forhold, som i praksis 
påvirker os lokalt i overgangen til 
naturnær skovdrift, der blev iværk-
sat fra 2005. 

Baggrund
Set med vore øjne og erfaringer som 
ansatte i Skov- og naturstyrelsen 
er der et par væsentlige, konkrete 
forhold, som har gjort det rigtigt og 
nødvendigt at gå den traditionelle 
højskovsdrift efter i sømmene. Det 
har været med til at lede frem til den 
model for naturnær skovdrift, som 
vi nu bruger som udgangspunkt for 
målet på lang sigt, og som allerede 
har medført forandringer i praksis.

Skovbrugserhvervet er som an-
dre jordbrugserhverv under pres, 
og sådan har det været længe. Det 
betyder, at vi må udvikle og forfølge 
de rationaliseringsmuligheder, som 

kan mindske omkostningerne. vi må 
også anvende de tekniske metoder 
som gør det muligt at lette skov-
arbejderne for de fysisk mest tunge 
opgaver. 

Det tog i statsskovene især fart i 
begyndelsen af 1990-erne med ind-
førelse af regionale maskinstationer. 
De fælles maskinstationer er gradvis 
udviklet til tre driftsregioner, hvoraf 
Driftsregion Syd foruden den maski-
nelle indsats i Midt-/Sydjylland/Fyn 
også varetager salget af industrielt 
træ fra alle styrelsens 19 enheder. 

Denne arbejdsdeling i forhold til 
de lokale enheder (tidl. statsskov-
distrikterne) har i sig selv påvirket 
arbejdsdelingen inden for Skov- og 
naturstyrelsen. Derved er det lidt 
sværere for eksterne iagttagere at 
udtale sig med tilstrækkelig ind-
sigt om den faglige bemanding af 
“vores” skovbrug. Hertil kommer 
anvendelse af fagligt godt funderede 
private entreprenører. 

Alle personalegrupper anvendes 
i arealforvaltningen og skovdriften. 

NaTUrNÆr DrIFT

272 Skoven 6-7 2009

Naturnær skovdrift i 
Skov- og Naturstyrelsen

– skovdyrkningen set fra skovbunden

Fig 1. Stormfaldene var med til at sætte tankerne om ændret drift i gang.



Derfor giver det ikke tilstrækkelig 
mening for os at sammenligne tal, 
såsom antallet af skovfogeder pr. 
hektar skov med tilsvarende tal for 
udlandet, hvor arbejdsdeling og tra-
dition desuden er anderledes. 

Der er også en anden vigtig årsag 
til, at vi som skovbrugsuddannet 
personale finder det helt oplagt at 
justere kursen i skovdyrkningen. vi 
har oplevet og arbejdet med opryd-
ning, salg og gentilplantning efter 
orkaner i 2005, 1999, 1981 – og for 
nogen tillige 1967/68. Se fig. 1.

Det er klart, at dette stiller 
skarpt på nogle af ulemperne ved 
den klassiske, ordnede højskovs-
drift med ensartede bevoksninger. 
Specielt efter 1999 var det klart for 
os og for Skov- og naturstyrelsen 
som helhed, at vi måtte arbejde 
hen mod en større stabilitet. Her 
indgår også klimaændringerne som 
en væsentlig faktor.

en del af os har i arbejdet med at 
justere kursen været på studierej-
ser til nabolande. Det gælder ikke 

mindst det store skovbrugsland 
Tyskland, hvor man f.eks. i nieder-
sachsen har mangeårig erfaring 
med det såkaldte “Löwe-program”, 
der i øvrigt har rod i den store or-
kan i 1972. 

I det følgende vil vi gennemgå 
nogle af de væsentlige delelementer, 
som vi tager højde for i den grad-
vise omstilling til naturnær skov-
drift, som vi praktiserer lokalt. 

Det er vigtigt at huske, at en del 
af de naturmæssige forhold, som 
fremmes i skovdriften hos os også 
stammer fra arbejdet med “Rigere 
skov” og naturskovsstrategien i 
1990-erne. Derfor er det ikke blot 
fra 2005, at vi er begyndt at efter-
lade træer til død og forfald eller 
undlade at oprense grøfter.

Renafdrifter og plantning
efter indførelse af den naturnære 
skovdrift bliver der næsten ikke 
foretaget egentlige renafdrifter. Der-
for er der heller ikke baggrund for 
traditionelle tilplantninger hos os. 

Skoven forynges ved hjælp af den 
naturlige foryngelse, som fremkom-
mer, når lysforholdene er til stede. 
Plantning foretages på arealer, hvor 
ydre forhold ”blander sig” i skov-
dyrkningen. Her tænkes på storm-
fald og større billekanter, hvor for-
yngelsen ikke altid kan indfinde sig i 
tilstrækkelig mængde og kvalitet. 

Det er klart, at en følgevirkning i 
vores regnskab er en langt mindre 
udgift til køb af planter og en mindre 
udgift til plantningsarbejde. Altså 
anvendes der på dette område også 
langt færre manuelle arbejdstimer.

Naturlig foryngelse 
– på frodig jord
I løvskoven selvsår bøg, ask, ær, el 
m.v. sig livligt, når der af en eller an-
den grund kommer en lysbrønd. Det 
kan f.eks. ske ved, at man påbegyn-
der en måldiameterhugst, hvilket for 
bøg sker i en alder på ca. 80 – 100 
år (dvs. de gamle bøgetræer hugges 
når de har nået en forud fastsat dia-
meter, red.).
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Fig. 2. Begyndende naturforyngelse i en lysbrønd. Ved kommende hugstindgreb gøres lysbrønden større, så foryngelsen 
kan udvide sig. Boller Nederskov afd. 4030. 



når der i en sådan lysbrønd er 
fremspiret en ny generation, så bli-
ver lysbrønden gradvist udvidet ved 
at man fjerner andre hugstmodne 
bøge samt nogle af de krukker i un-
deretagen, som generer foryngelsen. 
Se fig. 2.

Den krukkede underetage er en 
meget vigtig bestanddel i den natur-
lige foryngelse. Det er her man re-
gulerer lystilgangen til jordbunden, 

og derved påvirker om der kommer 
bøgeplanter eller græs. 

når foryngelsen er godt etableret 
“glemmes” området alt efter udvik-
lingshastighed i op til ca. 30 år. Her-
efter starter vi udtyndingen – om 
muligt med selvskovere. et alterna-
tiv er udnyttelse til flis. 

Udrensningsfasen eller en udtyn-
ding er naturligvis vigtig, men inten-
siteten i forhold til den traditionelle 

højskovsdrift er mindre. Her spares 
der givet også arbejdstimer.

– på mager jord
I nåletræplantagerne er billedet til-
svarende, men supplerende plant-
ning vil oftere komme på tale, især 
når der skal indbringes mere løvtræ. 

når der af en eller anden grund 
kommer en lysbrønd i bevoksnin-
gen, vil den hos os oftest indeholde 
rødgran, lærk, douglasgran, sitka-
gran, thuja, cypres og skovfyr, og 
det er et godt udgangspunkt for den 
efterfølgende skovdyrkning. Stedvis 
forekommer bøg også, såvel som 
birk er hyppig på større flader. Se 
fig. 3, 4 og 5.

Planterne i naturforyngelserne 
har forskellige størrelser. I løbet af 
få år sker der en selektion, så de 
mest livskraftige overlever. når en 
sådan foryngelse er kommet godt 
i gang bliver lysbrønden gradvist 
gjort større ved de efterfølgende 
tyndinger, og foryngelsen udvider 
sig gradvist. På denne måde kom-
mer der variation i bevoksningens 
struktur.

Selvforyngelser i bøg
Den gamle metode med jordbear-
bejdning er ikke helt droppet. Hvis 
der er områder i en af vore skove, 
hvor den naturlige foryngelse ikke 
selv kan komme i gang, foretages der 
en let jordbearbejdning i striber eller 
felter, så frøene kan få kontakt med 
mineraljorden og bedre kan spire. 

I forbindelse med certificerin-
gen er det aftalt, hvor stor en del 
af arealet, der om nødvendigt må 
jordbearbejdes (max 75%). vi vil 
på nogle arealer fortsat anvende en 
foryngelse over lidt større flader på 
en måde, som ligner den velkendte 
skærmforyngelse, men foryngelserne 
vil få en større blanding af arter.

Eg i naturnær drift
egedyrkningen rummer særlige ud-
fordringer. egen er en træart, som 
vil forsvinde som bestandstræart, 
hvis vi ikke hjælper den. Som lystræ 
er den meget sårbar overfor skygge, 
hvorfor renafdrift og plantning hidtil 
har været praksis. 

egen kan derfor ikke forynges na-
turligt på samme måde som bøgen. 
Hvis man vil forynge egen uden en 
plantning tror vi, at det kan ske ved 
en afdrift og selvforyngelse. Men vi 
har ikke en gennemprøvet og sikker 
metode endnu. 

Da egedriftsklassen netop her 
hos os er rigtig stor, så er det et 

NaTUrNÆr DrIFT

274 Skoven 6-7 2009

Fig. 3. Begyndende naturforyngelse af bøg og ær under en skærm af bl.a. 
tsuga. Her skal nåletræskovbrynet (sydvendt mod en mark) forynges med løv-
træ. Boller Nederskov afd. 4023. Naturforyngelse er velegnet som foryngelses-
metode, og plantning er unødvendig. 

Fig. 4. Naturforyngelse af lærk, thuja og rødgran efter at billekanten af gran er 
blevet fjernet. Frederikshåb Plantage afd. 99. 



område, vi synes kræver ekstra om-
tanke. også fordi egen er en træart, 
som den danske natur og det dan-
ske skovbrug ikke kan undvære. Her 
er der både store æstetiske og bio-
logiske kvaliteter og høj vedkvalitet 
at gå efter.

Skovdyrkerens opgaver
Den naturnære skovdrift kræver, 
at skovdyrkeren (den driftsansvar-
lige) kender sine arealer. Han skal 
gøre en indsats, når bevoksningens 
udvikling kræver dette, så der er 
fortsat behov for tilstrækkeligt med 
timer i skoven.

Indtil for få år siden havde vi 
skovparter, hvor skovfogden havde 
ansvaret for alle opgaver. nu har vi 
funktionsdeling og en udpræget ud-
delegering. 

Men det betyder også, at når der 
er store arealer, skal skovdyrkeren 
(typisk en skovfoged) ikke samtidig 
planlægge publikumsfaciliteter, lave 
naturformidling mv. videre bliver 
lønregnskab, udarbejdelse af måle-
lister, fakturering m.v. foretaget af 
kontorfunktionærer. Derved bliver 
der frigivet timer til bl.a. ”ren” skov-
dyrkning og hugstplanlægning. 

vi har særdeles god erfaring 
med, at der opnås en effektivisering 
ved at bruge gode kontorfunktio-
nærer til en række opgaver, som 
skovfogeder tidligere udførte. Men 
den plan for årshugsten, som skal 
bruges til den efterfølgende maskin- 
og afsætningsplanlægning er fortsat 
et af de meget vigtige ”produkter” 
fra den skovbrugsudannnede skov-
dyrker. 

Udvisning
Hovedparten af yngre og ældre 
løvtræ bliver udvist af motiverede 
skovarbejdere. Hos os bliver de fag-
ligt velfunderede skovarbejdere sup-
plerende oplært af den hugstansvar-
lige skovfoged ved konkrete opgaver 
i vore bevoksninger. Herunder op-
læres også i udvisningsprincipper, 
skovdyrkningsprincipper, hensynta-
gen til variation, biodiversitet m.v.

I nåletræsbevoksninger er det 
nu stort set udelukkende førerne af 
skovningsmaskinerne, der viser ud. 
Det sker på baggrund af en instruks 
fra den hugstansvarlige skovfoged 
for hvert skovningsprojekt.

I den efterfølgende artikel vil vi 
se mere på nogle af de driftstekni-
ske udfordringer.

Foto 1: Steffen Jørgensen.
Foto 2-5 optaget i maj 2009, JMI.
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Fig. 5. Livlig naturforyngelse under en skærm af lærk, douglasgran og rød-
gran. Frederikshåb Plantage afd. 58.



Af Ole Livbjerg Klitgaard,  
Per Lorenzen og Asger Thyge 

Pedersen, Skov- og Naturstyrelsen, 
Trekantsområdet og  

Driftsregion Syd

For at skåne skovbunden 
mod fladefærdsel med 
maskiner indlægges nu 
permanente kørespor, og 
maskinerne anvender bånd. 
Der udvikles løbende nye 
metoder – men der er brug 
for yderligere udvikling.

Maskinførere og skovar-
bejdere efteruddannes til 
nye opgaver.

Denne artikel indgår, som den foran-
stående, i SKOVENS række af artikler 

ved Skov- og Naturstyrelsen om na-
turnær drift.

Med certificeringen af Skov- og 
naturstyrelsens arealer samt indfø-
relsen af naturnær drift stilles der 
andre og mere sammensatte krav til 
løsning af de maskinelle driftsopga-
ver end tidligere.

Det giver sig udslag i udvikling 
af dels teknik/metoder, dels efter-
uddannelse af vores maskinførere 
og entreprenører. også øget plan-
lægning og information indgår som 
naturlige faktorer i vores samlede 
opgaveløsning. 

omkring udvikling af teknik og 
metoder kan man lidt firkantet sige, 
at vi i de seneste årtier i vores 
stræben efter effektivitet har tilpas-
set skovdyrkningssystemerne til 
maskinernes tekniske formåen og 
begrænsninger. 

vi er nu i en fase, hvor det er om-
vendt: vi søger løbende at tilpasse 

materiel og metoder til den natur-
nære drifts krav.

Kvalitetsopfølgning 
Skov- og naturstyrelsen har udviklet 
et system til kvalitetsopfølgning. 

vi kan løbende følge kvaliteten på 
maskinopgaver indenfor skovning og 
transport samt flisfældning og flishug-
ning. Der følges op på, hvorvidt en 
opgave er løst efter opgavebeskrivel-
sen, som indeholder oplysninger om 
hugststyrke og -måde, flora/fauna, kul-
turminder og publikumsfaciliteter mv. 

I denne artikel begrænser vi os 
til at omtale tiltag, der har som mål 
at begrænse påvirkningerne af jord-
bunden – herunder synlig sporkør-
sel – idet det er en af de betydende 
og udfordrende ændringer. 

Permanente kørespor
Formålet med at indføre perma-
nente kørespor er at skåne den øv-
rige skovbund (80 % af arealet) helt 
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Naturnær skovdrift i 
Skov- og Naturstyrelsen

– de driftstekniske udfordringer

Fig. 1. For at undgå eller reducere synlig nedtrykning af 
jordbunden har det en god forebyggende effekt, at skov-
ningsmaskinen lægger kvas fra de fældede træer ud foran 
sig. Her ved fældning i nåletræ. 

Fig. 3. Sporkørsel kan også begrænses med miljøbånd. 
Ved denne maskinskovning i bøg er der anvendt miljø-
bånd både af skovningsmaskine og udkørselsmaskine. 
Det er også særdeles gunstigt at foretage skovning og 
udkørsel enten i frostvejr eller i en tør periode. Ved ma-
skinskovning af løvtræ foretages indlæggelse af spor og 
udvisning forud af den lokale enhed. 



for færdsel med maskiner. Se fig. 1.
Sporene indlægges normalt med 

20 meters mellemrum, men det 
er ikke altid muligt pga. grøfter, 
vandhuller, terrænforhold mv., 
som færdslen i skoven skal lægges 
udenom. På særligt sårbare lokalite-
ter kan 40 meters afstand overvejes. 
Herved opstår der lommer, som 
skovningsmaskinerne ikke kan nå. 
Disse lommer kan håndskoves eller 
lades urørte, og de er således med 
til at give naturmæssig variation.

Dybe kørespor skal undgås, dels 
af hensyn til jordstrukturen, dels 

fordi brugere af skoven ikke synes, 
at dybe kørespor giver gode oplevel-
ser på skovturen. Men det kan ikke 
altid undgås, at gamle hovedspor 
bliver opkørt, men så repareres de 
hurtigst muligt bagefter. 

Det er en tidskrævende opgave at 
lægge permanente spor ind, så der-
for har der hos os været gode drøf-
telser om dette. Der arbejdes derfor 
også på snarest muligt at koble 
arbejdet med en GPS registrering, 
så den første sporindlæggelse er 
”holdbar” uden at der skal males på 
for mange træer i skoven. Denne re-
gistrering kan så anvendes i maski-
nerne ved kommende hugstindgreb.

Miljøbånd
Udover at operere under de mest 
optimale vejrmæssige forhold er an-
vendelse af bånd en af de mest ef-
fektive metoder til at skåne kørespo-
rene. Se fig. 2. Ulempen er, at der tit 
slæbes jord med ud på skovvejene.

vi anvender i stigende grad mil-
jøbånd. Det gælder såvel på skov-
ningsmaskiner som på udkørsels-
maskiner. Som sidegevinst opleves 
maskinen langt mere stabil med 
brug af bånd, idet maskinens tyng-
depunkt sænkes. Se fig. 3.

Alternative bånd
I takt med den stigende anvendelse 
af bånd sker der naturligvis en lø-
bende udvikling. De traditionelle 
jernbånd som vi kender i dag kræ-
ver bogie, og de kan således ikke 
monteres på en enkeltakslet ma-
skine som eksempelvis en traktor. 

Flere af Skov- og naturstyrelsens 

flishuggere er bygget op omkring 
en traktor. Her kunne montering af 
bånd være ønskeligt; ikke mindst i 
løvskove eller på skovrejsningsarea-
ler. Gummibånd kan være en mulig-
hed, se fig. 4.

Til bjergning af eksempelvis træ-
dele til flis fra blødbundsarealer 
har entreprenør Per kjær forsøgt 
sig med en breddeudvidelse af ek-
sisterende jernbånd med et godt 
resultat.

Udkørsel af plankekævler 
vi overvejer også alternative meto-
der til udslæbning af plankekævler. 
Traditionelt anvendes traktor med 
tang eller spil. når kævlen ligger 
uhensigtsmæssigt i forhold til det 
permanente kørespor anvendes spil. 
Det er en gennemprøvet og skån-
som løsning, der dog fortsat kan 
udvikles. 

vi overvejer også udtag af planke-
kævler og afkortede effekter samti-
dig. Der findes flere typer maskiner 
på markedet i dag, der kan håndtere 
opgaven. Se fig. 5.

Efteruddannelse 
vi er meget bevidste om, at over-
gangen til naturnær drift og udde-
legering kræver løbende kompeten-
ceudvikling af vores medarbejdere. 
Det er en nødvendig ”investering”, 
der koster ressourcer på lige fod 
med materiel udvikling. 

Som nævnt i Skoven 2/09 har 
alle vores maskinførere gennemgået 
et omfattende uddannelsesforløb; 
populært kaldet ”grønt kørekort”. 
Forløbet er designet i samarbejde 
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Fig. 2. Bånd som dette er standardud-
styr i svensk skovbrug og er velegnet 
til at fordele maskinens vægt over et 
større areal.

Fig. 4. Der er udviklet gummibånd til 1-akslede maskiner. 
Importøren oplyser at styrken på de små kunststofhjul, 
der holder båndene i dag ikke er tilstrækkelig til en tung 
maskine på gammel skovbund. Men ideen er interessant, 
og vi følger udviklingen. 

Fig. 5. HSM udkørselsmaskine til kombineret og mere 
skånsom transport af kævler og korttræ. Vi vil gerne ar-
bejde videre med dette udstyr. 



mellem Skov- og naturstyrelsen og 
kU Life/Skovskolen. 

kurset er nu bredt tilgængeligt 
og kræves af alle entreprenører, der 
har kontrakt med Skov- og natur-
styrelsen. vi er meget tilfredse med 
denne uddannelse, der mindst er 
på højde med hvad der kræves i de 
lande, som vi normalt sammenligner 
os med.

Planlægning af hugst
God planlægning er vigtig i den 
naturnære skovdrift, såvel som i for-
hold til rationel maskinanvendelse. 
Derfor har vi efteruddannet en 
håndfuld dygtige skovarbejdere og 
maskinførere til bistå maskinstations-
lederne med at foretage en detaljeret 
gennemgang af enhedernes hugstpla-
ner forud for al maskinindsats. 

Målet er dels at gennemgå alle 
oplysninger om bevoksningen før 
skovningen går i gang, dels at sikre, 
at der bliver taget hensyn til alle 
såkaldte “pas-på-ting” (f.eks. for-
tidsminder, redetræer, småbiotoper 
mv). Se fig. 6-7.

endelig er en god hugstforbere-
delse særdeles nyttig ved skøn over 
sortimentsudvalg og den efterføl-
gende afsætning.

Sammenfatning
vi har i denne og den foregående ar-
tikel ved nogle eksempler prøvet at 
vise, hvor vi især ser de nye udfor-
dringer ved den naturnære skovdrift, 

og hvordan vi arbejder med den i 
dagligdagen i vores lokale enhed. 

vi finder, at naturnær skovdrift 
er værd at tilstræbe, og den passer 
fint ind i bæredygtighedsbegrebet. 
vi er helt klart interesserede i at 
producere træ, som samfundet nu 
og i fremtiden kan nyttiggøre. også 
kvalitetstræ. 

Men det sker måske ikke ”ef-
fektivt” på det samme antal hek-
tar som tidligere. nogle sårbare 
blødbundsarealer udgår helt eller 
udnyttes kun ekstensivt, nogle lavt-
producerende arealer ryddes mere 
permanent for at skabe andre natur-
typer og større variation i ensartede 
skovområder. I nogle nATURA 2000 
områder skal der også tages andre 
hensyn. 

Det kan også meget vel ske, at 
der bliver flere indre randtræer, 
som får en lidt lavere økonomisk 
kvalitet. Men så vil de til gengæld 
bidrage positivt i andre sammen-
hænge.

naturnær skovdrift betyder på 
ingen måde, at skoven kan passes 
uden fagligt uddannet personale, el-
ler af personale, der kun sidder bag 
en PC-skærm. Det sker heller ikke 
hos os – og det vil vi også advare 
meget imod. Men vi anvender en 
bredere personalesammensætning 
til at udføre den type opgaver, som 
skovrider og skovfoged i ”gamle” 
dage næsten var ene om. 

Hos os indgår både kontorfunk-

tionærer, skovarbejdere og ma-
skinførere i det team, der samlet 
tager del i at passe skovene godt. 
og hele gruppen uddannes, så de 
kan bidrage til, at vi samlet gør det 
godt. Det tilstræber vi i hvert fald, 
og vi viser gerne skoven frem for 
dem, som gerne vil høre mere om 
det på stedet.

Supplerende oplysninger om Skov- og 
Naturstyrelsen, Trekantsområdet og 
Driftsregion Syd kan ses på www.
skovognatur.dk > Lokale enheder > 
Trekantsområdet > Velkommen til 
Trekantsområdet, hvor der findes års-
beretninger fra 2005-2008.

Fotos: Fig. 1: Sept. 2007, ATP. Fig. 2: 
Forår 2009, Tobias Nørgaard Peder-
sen. Fig. 3: Forår 2008, ATP. Fig. 4: 
Importør Michael Buchtrup, Buchtrup 
Agro, Fig. 5: September 2007, Karsten 
Frisk. Fig. 6: SNS, Trekantsområdet, 
ATP. Fig. 7: SNS Trekantsområdet 
ATP, maj 2005.

Mere udstyr
Redaktionen deltog i den store sven-
ske skovmesse Elmia Wood.

I næste nummer præsenteres en 
række løsninger til skånsom færdsel.

Red.
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Fig. 6. Alle statsskovene er i aktiv drift. Den naturnære skovdrift omhandler 
dog også urørte skovarealer, som her ved Stagsrode skov (Natura 2000 om-
råde) på nordsiden af Vejle Fjord. Her har naturens egne kræfter flækket et 
stort bøgetræ ved skræntudskridning.

Fig. 7. Der findes også særlige orki-
deområder i den naturnært drevne 
Stagsrode skov. Her er det tyndakset 
gøgeurt, men der findes også flere an-
dre meget smukke orkidearter i denne 
skov. Så naturværdierne er der plads 
til – og det lægger vi også vægt på. 



I Skoven 5/09 bragte vi et debatind-
læg af Esben Møller Madsen: ”Kan 
man stole på Skov- og Naturstyrel-
sen?” Dette indlæg har affødt flere 
reaktioner. Red.

Nu er skovdebatten  
under lavmålet 
I det seneste nummer af Skovfor-
eningens blad Skoven kan man læse 
et indlæg, som går for at dreje sig 
om skovdrift, men som reelt er et 
langt personangreb på vores direk-
tør i Skov og naturstyrelsen. Alene 
ved at bringe indlægget har Skovfor-
eningens blad Skoven bragt en faglig 
debat ned på et plan, hvor den ikke 
hører hjemme.

et sådant niveau fremmer næppe 
forståelse, dialog og samarbejde, 
noget som det er vores opfattelse at 
både sektoren og Skov- og natursty-
relsen har brug for med de mange 
udfordringer vi står overfor i de 
kommende år.

vi er derfor overbeviste om at 
Skovforeningen vil tage afstand fra 
såvel niveauet i debatten, og ikke 
mindst den ualmindelige dårlige be-
handling som Skov- og naturstyrel-
sens direktør helt bevidst er blevet 
udsat for her af Skovforeningens 
talerør. 

og lad os så i øvrigt fortsætte 
debatten – om såvel den naturnære 
drift, Skov- og naturstyrelsens øv-
rige gøren og laden, samt alle andre 
for Skovforeningen og sektoren 
presserende emner. Den deltager vi 
altid gerne i.
Jens Bjerregaard Christensen, skovrider, 

Bendt Egede Andersen, skovrider, 
Poul Erik Magnussen, informationschef 

Skov og Naturstyrelsen 

Samarbejde i skoven
Jeg har gennem snart mange år talt 
for et mere intimt samarbejde mel-
lem de private skovejere og statens 
skove. Faget er ikke stort, og vi har 
brug for hinanden.

I den sammenhæng er esben Møl-
ler Madsens indlæg i ”Skoven ” ikke 
særligt hjælpsomt. Lad gå, at der 
sidder en kollega i Sverige, der ikke 
kan lide vor direktør. Det kan vi 
leve med. 

værre er det, at ”Skoven” lægger 
spalteplads til et så personligt og 
perfidt angreb uden den mindste 
redaktionelle kommentar og uden 
at Hans Henrik Christensen får lej-
lighed til bemærkninger i samme 
nummer. Det gør det ikke nemmere 
at tale for samarbejde. Det lægger 
desuden gift ud for en faglig debat.

Jeg håber meget, at Skovforenin-
gens formand eller bestyrelse vil 
lægge klar afstand til brug af den 
perfide tone i foreningens blad,

Skal vi have et positivt udbytte 
af den faglige debat om dansk skov-
brugs fremtid, vil en smule pli være 
på sin plads.

Klaus Waage Sørensen, skovrider

Åben og fri debat
Skovforeningen vil sikre en åben og 
fri debat i dansk skovbrug. Derfor 
udgiver vi Skoven, og derfor afstår 
vi fra politisk censur, styring og 
smagsdommeri overfor de indlæg 
som redaktionen modtager og væl-
ger at bringe.

vi forstår hvis esben Møller Mad-
sens provokerende indlæg i Skoven 

5/09 lægger gift ud for Skov- og 
naturstyrelsens forståelse, dialog 
og samarbejde – med esben Møller 
Madsen selv.

Men vi kan ikke se at Skov- og 
naturstyrelsens forståelse, dialog og 
samarbejde med Danmarks private 
skovbrug skulle kunne påvirkes af 
eMMs indlæg som det private skov-
brug ikke har noget at gøre med.

vi håber for debatten at Skov- og 
naturstyrelsen vil sætte sig ud over 
eMMs tone og tage til genmæle 
imod de synspunkter og argumenter 
som man er uenig i.

Niels Reventlow, 
formand for Dansk Skovforening

Alle kan komme til orde
Tidsskriftet Skoven er ikke ”Skov-
foreningens talerør”. Skovforenin-
gens synspunkter fremgår alene af 
lederen i Skoven og af eventuelle 
artikler signeret Skovforeningens re-
præsentanter og medarbejdere.

Skoven er fagblad for hele skov-
bruget. Skoven bringer derfor ar-
tikler og debatindlæg uden hensyn 
til om Skovforeningen er enig eller 
uenig i dem. Redaktionen tager hel-
ler ikke stilling til indholdet af kon-
krete indlæg. 

vi bringer indlæggene hvis vi 
vurderer at Skovens læsere vil finde 
dem relevante og interessante. Går 
man tilbage i Skoven vil man se at 
der fra tid til anden har været artik-
ler med angreb på navngivne perso-
ner. De bringes hvis det indgår i en 
relevant, faglig sammenhæng.

vi vil bestræbe os på at der er 
mulighed for at den angrebne tager 
til genmæle i samme nummer. Ar-
tiklen fra esben Møller Madsen var 
dog færdig så sent at det ikke var 
praktisk muligt at bringe et svar 
hvis vi skulle overholde bladets pro-
duktionsplan. 

vi valgte at bringe eMMs artikel i 
Skoven 5/09, fordi vi så den som et 
led i den debat om Skov- og natur-
styrelsens skovdrift der har kørt si-
den Skoven 11/08. en debat som gi-
vetvis vil fortsætte og som vi gerne 
bringer i Skoven. en debat hvor alle 
kan komme til orde.

Søren Fodgaard, 
ansvarshavende redaktør
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Reaktioner på Møller Madsen

Artiklen af Esben Møller Madsen i 
Skoven 5/09 har affødt flere reaktio-
ner. (Foto af naturnær skovdrift fra 
Gribskov).



Af naturvejleder Eva Skytte, 
Dansk Skovforening

Der var over 30.000 menne-
sker til Skovens Dag i maj. 
Vi bringer indtryk fra nogle 
af arrangementerne.

Skovens Dag var godt besøgt. over 
30.000 mennesker drog i skoven un-
der temaet “Skov og klima”. 

Det blev en dejlig dag med mange 
forskellige typer arrangementer. 
Skovforeningen takker de distrikter, 
der har brugt tid og penge på at af-
holde Skovens Dag.

Flere arrangører har sendt post-
kort med korte beskrivelser af deres 
arrangement. Artiklen bringer et 
udvalg af postkortene.

Skovens Dag bliver næste gang 
søndag d. 9. maj 2010, så sæt alle-
rede nu kryds i kalenderen.

Lille Vildmose
Søndag d. 3. maj gav Lille vildmo-
secentret i samarbejde med Aage v. 
Jensens Fonde offentligheden mu-
lighed for at opleve Tofte Skov. Der 

kom knap 600 deltagere i alle aldre 
til turen som blev ledet af skovfoged 
og naturvejleder Birgit knudsen.

Tofte Skov er et indhegnet re-
servat, der rummer 5 km2 uberørt 
skov og er en af Danmarks største 
naturskove.

Udover at opleve den rige natur 
kunne deltagerne flere gange se 
vildsvin, og en del af deltagerne så 
krondyr og kongeørn. De deltagende 
fik derfor en anderledes oplevelse i 
forhold til et besøg i en offentlig skov.

efter den tre timer lange vandre-
tur var der flere som fik ”vildmose-
Tofte-Skov-ragouten” på Café Soldug 
i Lille vildmosecentret - den er lavet 
af råvarer fra vildsvin og krondyr. 
Ligeledes kunne deltagerne besøge 
Lille vildmosecentret med rabat i 
anledning af dagen. 

Der deltog 8 guider, hvor af 3 var 
frivillige. Arrangementet varede ca. 
4 timer. vi har brugt 10 timer før og 
efter arrangementet til at lave an-
noncer, pressemeddelelser, skilte, 
koordinering mv. Annoncerne er 
betalt af Aage v. Jensens Fonde, idet 
de har en politik om at afholde 1-2 
offentlige arrangementer hvert år.

Tina Røn Christiansen

Dronninglund Storskov
Museet i Dorf Mølle var åbent med 
udstillinger og aktiviteter. vi lavede 
en guidet tur i Dronninglund Stor-
skov, fiskekonkurrence for børn 
samt vævning. Der deltog 60-70 
gæster.

vi synes, det var et vellykket ar-
rangement.

 Trine, Try Museum 

Brødlandshus Skovbrug
(i Hammer Bakker). Arrangementet 
omfattede: Brænde og varme, se 
skoven som arbejdsplads, energitræ 
og bæredygtig energi, savning og 
kløvning på kisa brændemaskine, 
skovens globale klima, skovens dyr 
og fugle, guidet tur i skoven samt 
skydning med luftgevær, luftpistol 
og bue og pil.

Desuden havde vi smagsprøver 
på bålstegte pandekager.

Deltagerne fik, ligesom os, meget 
ud af det. Folk var meget interesse-
ret i vores brændemaskine. Pileflet 
var meget populært, og de fleste fik 
lejlighed til at flette et træ.

Der var mellem 250 og 300 menne-
sker over dagen. Det har taget ca. 4 
dage at stille tingene op og tage det 
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Der var 600 som fik en rundtur i Tofte Skov (Lille Vildmose).



ned igen. Det har kostet ca. 1.500 ud 
over vores egen arbejdskraft.

Hanne Davidsen 

Sdr. Plantage, Varde 
varde kommune afholdt Skovens 
Dag i kommunens største plantage; 
Sdr. Plantage ved varde. en vel-
lykket dag med omkring 300-350 
besøgende. 

Dagen er blevet til i samarbejde 
med mange lokale foreninger og 
organisationer (FDF, Dn, Cykel klub, 
Beredskabet, jagtforeninger, natur- og 
friluftsvejledere, Biavlerforening, na-
tur- og parkafdelingen i kommunen.) 

ved startstedet fik besøgende 
udleveret et kort med angivelse af 
de mange forskellige aktiviteter. De 
kunne afgøre om de ville følge en 
af skovens permanente vandreruter 

eller selv gå rundt efter kort og be-
stemte aktiviteter. 

Bl.a kunne man prøve: Træ- 
klatring, honningsmagning, rebslag-
ning og pandekager, fuglestemmer, 
natureksperimenter, vandhulsunder-
søgelse, skydning med luftgevær, 
jagthunde, smagsprøver på vildt 
samt skattejagt med GPS. Der var 
også en konkurrence, hvor der skulle 
svares på forskellige skovspørgsmål.

Formålet med dagen var at vise 
skoven frem og via aktiviteterne og 
vandreruter vise, hvad skoven også 
kan bruges til. De besøgende vir-
kede glade og tilfredse.

Der er ca. brugt 75 arbejdstimer, 
og det har kostet 1500 kr (uden ar-
bejdsløn). 

vi har oplevet en enorm stor 
opbakning fra de lokale foreninger, 
som gerne vil deltage næste år.

Mette Bækgaard Johnsen

Brønhøj Skov
Der var 15 besøgende til vores Sko-
vens Dag (ikke så mange - der var 
mange gode arrangementer i Syd-
djurs kommune). 

De blev budt velkommen med 
amerikanske pandekager med 
ahornsirup samt brændenælde-
suppe ved bålstedet (Co2 venlig bål-
mad!). Derefter fortalte skovfoged 
Ivan Guldager om Skov og klima på 
en rundtur i skoven. 

Undervejs demonstrerede skov- 
og landskabsfagtekniker Mathilde 
Andersen træfældning og oparbejd-
ning af træ til brænde. I forbindelse 
dermed var der vist en rummeter 
brænde og de tilsvarende mængder 
og priser for træpiller og fyringsolie. 

efter rundturen hyggede del-
tagerne sig igen omkring bålet et 
par timer. Selv om der ikke var så 
mange besøgende fandt alle at det 
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Der var en del interesse for Kisa brændemaskinen (Brød-
landshus).

Et egetræ kan på 70 år opsamle 1 ton CO2 – men hvor 
meget fylder det egentlig (SNS Nordsjælland).

Børnene kunne klatre højt op i trækronerne (SNS Midtjyl-
land).

Dyrelivet i et vandhul undersøges (Varde Kommune).



havde været en rigtig god dag. 
Det var første gang vi deltog på 

Skovens Dag. Det har kostet ca 3 da-
ges forberedende arbejde og måske 
500 kr. i direkte omkostninger. Men 
det var tiden og pengene værd.

 Esben Poulsen

Jyderup Skov
Der var godt 30 deltagere og god 
stemning. Passende deltagerantal 
for vores arrangement.

Programmet omfattede skovens 
historie, krøniker, lidt økonomi, pro-
dukter fra skoven (fra vores skov er 
det havemøbler). Afslutning omkring 
grill og skovkomfur.

Arne Jensen

Bidstrup Gods
Der kom ca. 215 til vores fællesar-
rangement med Dn-Favrskov om åb-
ning af 3 nye vandreruter i skoven.

I et samarbejde mellem natur-
fredningsforeningen og Bidstrup er 
der nu udlagt to attraktive ruter i 
skovene omkring Bidstrup på hen-
holdsvis 5,4 km og 5 km. naturfred-
ningsforeningen mødte op med kaffe 
til det man troede kun ville være 20, 
men blev igen noget overrasket over 
det store fremmøde.

efter en kort velkomst ved gods-
ejer Gert H. de Lichtenberg førte 
denne den ene gruppe gennem det 
smukke område. et anbefalelses-
værdigt arrangement.

Ud for godsets indgang er opsat 
et beskrivelse af ruterne, så interes-
serede fremover på forhånd kan 
orientere sig. 

Kaj Hestbech

Grenaa Plantage
Skovens Dag i norddjurs kommune 
blev afholdt omkring skovsøen i 
Grenaa Plantage. Der var en fugletur 
fra kl. 8-10 hvor der deltog 20 perso-

ner. Fra kl. 10 til 13 var flere organi-
sationer aktive omkring søen:
-  en lokal jægerforening viste spor 
fra vildt mv. Der har været over 100 
personer.

-  en orienteringsklub viste rundt i 
skoven med fremvisning af faste 
poster i skoven.

-  naturskolen byggede fuglekasser, 
sejlede i kano, delte pjecer ud (fra 
Skovforeningen).

-  Danmarks naturfredningsforening 
guidede rundt med småopgaver for 
børn.

Samlet regner vi med at ca. 150 per-
soner var med på dagen. Alle så ud 
til at nyde den nyudsprungne skov, 
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Hestevognene kørte med fuldt læs på hver tur – der var mindst 1000 deltagere 
i Gødding Skov v. Vejle (SNS Trekantsområdet).

På naturstien fortælles om skovens 
dyr (Frederikshavn Kommune).

Man kunne arbejde som skovhugger 
(SNS Hovedstaden).

De store drenge kunne klatre højt op 
i en mast (SNS Nordsjælland).
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Syge rådyr undersøges
– ukendt sygdom på Fyn
Gennem de sidste år har råvildt på 
Fyn været angrebet af en ukendt 
sygdom. Dyrene får kronisk diarré 
og afmagres voldsomt. De fleste dør 
formentlig som følge af organsvigt 
grundet den voldsomme afmagring. 

nogle bestande er lokalt reduce-
ret med 75-80%. Årsagen til sygdom-
men kendes endnu ikke.

Der er nu igangsat en særlig un-
dersøgelse af DTU veterinærinstitut-
tet, Danmarks Miljøundersøgelser 
og Skov- og naturstyrelsen, delvist 
finansieret af sidstnævnte. Målet 
med undersøgelsen er i første om-
gang at finde årsagen til sygdom-
men. Det langsigtede mål er at finde 
metoder til at begrænse sygdom-
mens omfang og udbredelse.

Udtagning af prøver
I den nye undersøgelse skal der ta-
ges ganske bestemte prøver. For at 
sikre den rette kvalitet af prøverne, 
skal nogle af disse tages sekunder 

efter dyrets død. Der er derfor 
oprettet et særligt korps af repræ-
sentanter for forskellige ejendomme 
på Fyn, en del schweisshundeførere 
samt tillidsmænd fra Danmarks Jæ-
gerforbund.

korpset skal nedlægge dyr med 
de karakteristiske sygdomstegn. 
Sekunder efter nedlæggelse udtages 
blod- og vævsprøver fra det ned-
lagte dyr. Materialet sendes herefter 
straks til DTU veterinærinstituttet 
for egentlige undersøgelser. 

Personerne i korpset har fået en 
særlig instruks i prøvetagningen. 
De har også fået dispensation til at 
nedlægge råvildt efter en række ret-
ningslinjer.

korpset skal primært levere 
materiale fra arealer, hvor vedkom-
mende selv har jagtret. Der vil dog 
også blive indsamlet materiale fra 
andre lokaliteter – forudsat lodseje-
ren/jagtlejeren er indforstået. Hvis 
man har set syge dyr kan man hen-
vende sig til et medlem af korpset 
som herefter afgør om det er prak-

tisk muligt at nedlægge dyret.
Uanset undersøgelsen er veteri-

nærinstituttet forsat meget interes-
seret i at få tilsendt friske fund af 
dødt råvildt. 

Spørgsmål om korpset kan rettes 
til Skov- og naturstyrelsen Fyn, tlf.: 
62 65 17 77.

konstateringer af sygt eller dødt 
råvildt kan meddeles DTU veteri-
nærinstituttet, tlf.: 35 88 68 19 

en liste over medlemmer af korp-
set kan ses på www.skovognatur.dk 
> nyheder > Lokale nyheder (Fyn) > 
14.05.09

og mange blev der i ganske mange 
timer.

De grillede pølser fandt hurtigt 
ben at gå på, så vi kan fra nord-
djurs kommune kun anbefale at de 
grønne organisationer går sammen 
om at lave et stort fællesarrange-
ment på Skovens Dag.

Lars Sloth

Gødding Skov 
Skovens Dag i Gødding Skov v. vejle 
havde deltagelse af mindst 1000 
børn og voksne. Foruden Skovens 
Dag blev det fejret, at det i år er 200 
år siden, at tilplantningen af Gød-
ding Skov begyndte. Samtidig blev 
der indviet en ny skovlegeplads i 
skoven.

Dagen igennem summede sko-
ven af liv - på skovlegepladsen ud-
fordrede børnene sin motorik; på 
mountainbikeruten blev konkurreret 
i stor stil; spejderne bagte pandeka-
ger i en lind strøm; over 100 deltog 
i guidede ture rundt i skoven, og 
hestevognene kørte med fuldt læs 
på hver tur.

Gammelt skovningsværktøj blev 
støvet af og afprøvet samtidig med 
at store moderne skovningsmaski-
ner viste sin effektivitet; skorstens-
fejeren gav gode råd om miljørigtig 
brændovnsfyring. Der var mulighed 
for at få en snak om brænde og 
brændesankning med skovens folk; 
naturværkstedet summede af liv om-
kring bål og huggeblok; de spidstegte 
rådyr trak stor opmærksomhed både 
i forhold til syn, duft og smag.  

SNS Trekantsområdet

Billederne på disse sider giver ind-
tryk af arrangementer forskellige 
steder i landet. Fotos af: Hanne 
Davidsen, Niels Frandsen (v. SNS 
Midtjylland), SNS Nordsjælland, Gert 
Hougaard Rasmussen (SNS Trekants-
området), Jan Skriver (Tofte Skov), 
Frederikshavn Kommune, Varde 
Kommune, Skovforeningen (Liselotte 
Nissen).

Konkurrence i mountainbikekørsel 
(SNS Trekantsområdet).

Der var mulighed for en snak om 
brænde med skovens folk (SNS Tre-
kantsområdet).



Af Eva Skytte, naturvejleder i 
Dansk Skovforening

Nyt gratis hæfte om klima 
og skov for børn.

Rasmus har ligesom mange af os 
andre hørt at der er problemer med 
klimaet, og det vil han gerne gøre 
noget ved. Han beslutter sig for at 
bygge en klimamaskine. Men det er 
ikke så let som han regner med. Hel-
digvis møder han Lygtetøsen, som 
har et godt bud på en løsning.

Det er en historie som du kan 
læse i hæftet ”klimamaskinen”. Her 
står mere om hvad klima er, om 
træets og skovens klimafordele, og 

om hvordan du selv kan undersøge 
klimaet. 

Hæftet er skrevet, så det er let-
tere at få hold på ”det der med 
klima”. Det er ikke kun hovedmål-
gruppen (børn fra 5-11 år), der kan 
få glæde af hæftet, men også voksne 
som vil vide mere om klima og skov.

og så er der selvfølgelig mange 
løsninger på et komplekst problem 
som klima og global opvarmning 
er. Derfor er handlekompetance et 
af nøgleordene. og hæftet lægger 
op til at børn og voksne går ud og 
arbejder videre med klima og klima-
løsninger.

klimamaskinen er udgivet i for-
bindelse med Skovens Dag 2009 i 
anledning af at 2009 er udråbt til 
klimaår. Til december er der klima-

topmøde i københavn, og her kom-
mer hæftet igen i brug. 

Hæftet bruges også ved skov-
brugets klimakampagne ”Genplant 
Planeten”, hvor skolebørn over 
hele landet planter træer (se 
www.genplantplanteten.dk og arti-
kel i Skoven 4/09). 

Hæftet er lavet i samarbejde mel-
lem Skov- og naturstyrelsen, Skoven 
i Skolen og Dansk Skovforening. Det 
er gratis og kan bestilles enkeltvis 
eller i klassesæt.

Klimamaskinen bestilles hos Miljømi-
nisteriets Informationscenter, Strand-
gade 29,1401 København K, tlf. 70 12 
02 11, info@mim.dk. En pdf fil findes 
på www.skovforeningen.dk > Skovgæ-
ster > Skovens Dag> Børnehæfter

SKOVENS DaG
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Klimamaskinen

Lygtetøsen fortæller Rasmus hvordan man kan hjælpe klimaet ved at bruge produkter af træ.



Trækfugle ankommer 
tidligere
– klimaændringer påvirker fuglene
Mange af de trækfugle som lever i 
Afrika om vinteren ankommer tidli-
gere til os end de plejer. Årsagen er 
utvivlsomt ændringer i klimaet.

På Christiansø ved Bornholm har 
københavns Universitet i perioden 
1976-1997 opgjort hvornår træk-
kende småfugle ankom om foråret, 
fordelt på 184 arter. Resultaterne er 
sammenholdt med tilsvarende tider 
på 21 andre fuglestationer i nord-
europa. Det viser sig at i løbet af de 
tyve år er ankomsttiden rykket med 
i snit 11 dage. 

Det samme mønster er set i nord-
amerika og Australien. Det ser ud til 
at omfatte alle trækfugle som bevæ-
ger sig fra troperne til tempererede 
egne for at yngle.

når trækfuglene starter deres 
rejse mod nord styres de af et indre 
ur. Afrejsetiden er næppe ændret, 
men det ser ud til at fuglene tilpas-
ser tempoet undervejs. Måske på-
virkes de af temperaturen eller af 
andelen af udsprungne træer. Hvis 
der er forårstegn i landskabet laver 
de kortere ophold undervejs, og 
trækker hurtigt videre. 

Undersøgelserne på Christiansø 
har også vist, at jo længere en fugle-
art trækker, desto mindre har arten 
ændret sin ankomsttid om foråret. 
nattergalen tilbagelægger 18.000 km 
på sin rejse fra det sydlige Afrika, 

og den har kun rykket sin ankomst 
med to dage på tyve år. Mens rød-
halsen som overvintrer i den vest-
lige del af Middelhavet er på plads 
16 dage tidligere.

Det mildere vintervejr kan på-
virke balancen mellem de forskellige 
fuglearter. Standfugle og trækfugle 
der kun rejser en kort afstand kan 
let udnytte et mildere klima til at 
få flere unger på vingerne. Mens de 
trækfugle der rejser langt er bagud 
fra start.

Trækfugle afgår tidligere
når vores ynglefugle ankommer tid-
ligere til os må det samme gælde for 
de fugle der er vintergæster hos os 
og trækker nordpå for at yngle. Æn-
dringer af klimaet kan også betyde 
at fuglenes rejserute ændres.

kortnæbbede gæs tilbringer det 
meste af vinterhalvåret i Danmark. 
For få årtier siden afgik de i første 
halvdel af maj. De fløj i et stræk 
fra vestjylland til nordnorge, hvor 
de hvilede lidt tid inden den sidste 
etape til ynglepladserne på Svalbard. 

Det mildere vintervejr har bety-
det at gæssenes afrejse fra vestjyl-
land inden for de sidste ti år er 
rykket frem med 2-3 uger. Stort set 
hele bestanden har i dag rasteplads 
i nordtrøndelag i Midtnorge, og 
herfra trækker de til øgruppen ve-
sterålen i nordnorge og videre til 
Svalbard. 

Den arktiske sommer er kort, og 
derfor starter gæssene æglægningen 
lige så snart foråret er kommet til 
Svalbard. en tidlig æglægning øger 
gæssenes chancer for at få unger på 
vingerne, mens en sen æglægning 
medfører større risiko for at rovdyr 
æder æg eller unger.

Samtidig har gæssene fået bedre 
muligheder for at finde føde i vinter-
kvartererne i Danmark, Holland, Bel-
gien og på rastepladserne i norge. 

Disse ændringer har medvirket 
til at bestanden er tredoblet siden 
1960’erne.

Kilde: www.dof.dk 12.5.09, 27.5.09. 
Fotos: Jan Skriver
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Rødhalsen kommer 16 dage tidligere til Danmark fordi foråret er blevet mil-
dere.

Kortnæbbede gæs afgår tidligere fra deres vinterkvarter i Vestjylland, fordi for-
året kommer tidligere til deres ynglested på Svalbard.



Et nyt, dansk udviklet, op-
målingssystem forenkler op-
måling af stablet råtræ.

Alle data beregnes og 
indtastes på én gang ude i 
skoven. Det betyder et hur-
tigt dataflow og færre fejl-
muligheder. 

Fakturering og afhentning 
af træ kan ske få dage efter 
opmåling – i nogle tilfælde 
samme dag.

Den sølvgrå bil holder på skovvejen 
bagved stakken med korttømmer. 
Den sætter i gang og kører med en 
hastighed lidt hurtigere end skridt-
gang, og stopper igen efter den har 
passeret stakken.

Bilen har en usædvanlig udrust-
ning. På taget sidder to kameraer og 
tre kraftige lygter der peger til ven-
stre – lygterne var dog ikke i brug 
på denne lune majdag med skarpt 
sollys.

Inde i bilen er den heller ikke helt 
normal: en lille skærm er monteret 

på instrumentbrættet, på højre for-
sæde ligger en bærbar computer, 
og i bagagerummet ligger endnu en 
computer samt en masse elektronik. 
Hvad foregår der dog?

Opmåling med kamera og 
computer
- Jeg er ved at lave en fotoopmåling 
af korttømmeret, siger skovløber 
Jakob Rørbye. Da jeg kørte forbi 
stakken blev der optaget en række 
billeder. De bliver nu bearbejdet af 
computeren og sat sammen til ét 
langt billede.

Det tager nogle minutter, og 
imens computeren arbejder går Ja-
kob hen til stakken. Maskinføreren 
har fastgjort en seddel med et løbe-
nummer som følger stakken frem til 
kunden. Løbenummeret er skrevet 
med spraymaling på stakken, men 
Jakob skriver det en gang til.

- Hvis nu vognmanden ikke kan 
have hele stakken med på ét læs, så 
kan man stadig se stakkens nummer.

Han går om på den anden side og 
giver 3 stokke en klat maling.

- Der er råd i stokkene, så det er 

vragtræ, og de bliver fratrukket på 
fakturaen. vi arbejder naturligvis 
for at der ikke ligger vragtræ i stak-
ken, og det er lykkedes langt hen 
ad vejen. Der er efterhånden en del 
stakke som er helt uden vragtræ.

Jakob noterer også at der er to 
stokke som er for lange. Skovnings-
holdet skal komme forbi og afkorte 
dem. De kan lave ravage hvis stok-
kene skal ned i et lastrum på et skib.

Jakob fastgør et målebånd i 
den ene ende, og han sætter nogle 
mærker med faste mellemrum langs 
stakken. når han er nået til den 
anden ende tager han en målepind 
og måler højden på stakken ud for 
mærkerne.

- Fotoopmålingen sker fra den ene 
side, og der kan være forskel på for- 
og bagsiden. Derfor sker den ende-
lige beregning ud fra opmålingerne 
på begge sider.

vi går tilbage til bilen. nu har 
computeren lavet et billede der 
viser endefladerne af alle stokke. 
Computeren har også tegnet en 
streg som afgrænser stakken. Der er 
dog nogle steder stregen ligger lidt 
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Computeren gør 
arbejdet

Bilen kører langsomt forbi stakken og tager en serie fotos af endefladen.



forkert, men så flytter Jakob stregen 
lidt op eller ned ved at pege med 
sin pen.

Computeren kan nu beregne 
arealet af stakkens for og bagside. 
Jakob indtaster oplysninger om bl.a. 
effekt, fastmassetal, dybde (altså 
stokkenes længde), antal stokke 
med vrag mv. Han kan lave noter til 
skovningsholdet og til vognmanden 
om fx vejens tilstand eller anbefalet 
køreretning.

Computeren beregner nu den 
sande vedmasse fratrukket vrag, 
men tillagt strøerne. Man ser den 
nøjagtige placering ved hjælp af ko-
ordinater, som opsamles automatisk 
af en GPS. Med de oplysninger kan 
man se at vi befinder os i Gødding 
Skov ved vejle. Skoven hører under 
lokalenhed Trekantsområdet i Skov- 
og naturstyrelsen.

Alle data overføres nu via mobilt 
internet til en central server som 
administreres og supporteres af 
Dralle A/S. 

2.000 m3 om dagen
Hele opmålingen har taget mellem 
5 og 10 minutter. Jakob måler nu en 
stak med industritræ lige ved siden 
af. Herefter sætter han sig godt til 
rette i bilen, for nu skal han helt til 
Thy.

- De har lavet en større skovning 
i klitplantagerne. om få dage kom-
mer der et skib som skal lastes i 
en fart, og de mangler at få opmålt 
en del. 

Jeg får senere at vide at den dag 
målte Jakob 11 stakke på i alt 2308 
m3. Det var en dag med ret store 
stakke. Under gode forhold regner 
man med at en opmåler kan klare 
2000 m3 om dagen.

Jakob kører over hele Jylland-Fyn 
og måler op på SnS arealer. Han får 
løbende mails fra maskinførerne og 
kontoret med oplysning om hvilke 
stakke der er kørt ud. Ud fra dette 
laver Jakob en plan for en uge ad 
gangen, men den kan naturligvis 
ændres hvis der er behov. 

Hurtig proces
Jeg kører nu tilbage på lokalenhe-
dens kontor og snakker med de 
personer som står for afsætning af 
råtræ.

- vi laver fakturaen her på konto-
ret, som regel et par dage efter op-
målingen, fortæller salgsleder Jørn 
Stjernholm. Men hvis det haster kan 
vi godt gå ind og finde opmålings-
data og skrive fakturaen en time 
efter.

- kunden får en pdf fil med alle 
måledata (se eksempel). vognman-
den får kort over råtræets placering 
- et oversigtskort der viser lande-
veje i området, et kort over skoven 
med alle stakke markeret, samt et 
skovkort. 
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Nogle oplysninger indtastes via et skema eller et tastatur 
der kan kaldes frem på skærmen.

Fotoudstyret på taget af bilen – 2 kameraer samt 3 lygter.

Computeren tegner en streg som angiver kanten af stak-
ken, og den korrigeres af Jakob.

På bagsiden måles højden af stakken 
med faste intervaller.



- Kan I opmåle alt råtræ med dette 
system?
- Fotoopmålingen kan klare det 
meste af hugsten, siger skovfoged 
Asger Thyge Pedersen. Dog opmåles 
uafkortet tømmer som hidtil af skov-

ningsmaskinen. kævler af løvtræ 
og enkelte specialeffekter opmåles 
manuelt, fordi her skal man også 
vurdere kvalitet. 

- Junckertræ opmåles med foto 
af hensyn til afregning med entre-

prenører. Men betalingen sker ud 
fra Junckers egen opmåling på indu-
strien.

- Brændestakke der er større end 
ca 5 rm opmåler vi med foto – og vi 
sælger sjældent mindre stakke.

1,5 årsværk til statsskovene
Målesystemet er udviklet af Dralle 
A/S, et dansk firma grundlagt af 
forstkandidat, ph.d. Kim Dralle. Det 
er 2. generation af et udstyr til foto-
opmåling.

- vi fik den første generation for 
nogle år siden, siger skovrider Ole 
Klitgaard. Det var et opmålingssy-
stem udviklet af HedeDanmark. Med 
det kunne vi optage fotos som blev 
sendt til kontoret og sat sammen til 
ét foto. Måledata blev noteret ned 
af opmåleren i skoven og herefter 
sendt til HedeDanmark, hvor data 
blev bearbejdet, og resultaterne ef-
terfølgende sendt til SnS. 

- Det tog tid, og der var risiko for 
fejl når de samme data skulle skrives 
flere gange. Alligevel var det et godt 
system, men det nye er langt bedre. 
Det blev indført fra 1. januar i år.

- Systemet er stadig under indkø-
ring, og vi laver ekstra kontrol for at 
være sikre på at det kører som det 
skal. På de første fire måneder er 
der opmålt 72.800 m3, men vi regner 
med at komme op på 300.000 m3 om 
året. I vestdanmark opmåles råtræet 
af Jakob Rørbye – og på Sjælland 
med øer har vi Per Johansen som 
bruger ½ årsværk på opmålingen.

Råtræ håndteres centralt
Det er ikke kun opmålingen der er 
centraliseret. Distriktskontoret i SnS 
Trekantsområdet styrer opmåling, 
transport og fakturering af største-
delen af grossistsalget i alle stats-
skove. Dog foregår detailsalg af fx 
brænde og andre lokale salg fortsat 
på enhederne.

- vi sparer meget arbejdstid med 
det nye system, fortsætter ole klit-
gaard. Alle de praktiske opgaver fra 
råtræet ligger ved skovvejen frem til 
at råtræet ligger hos kunden klares 
nu af omkring fem personer. For 
hele statsskovbruget.

- Hele trækæden fra skov til in-
dustri bliver optimeret med et sam-
menhængende dataflow. Alle data 
indsamles nu i skoven på én gang 
og bruges herefter til at lave faktura 
og køresedler til vognmanden. Data 
skal ikke indtastes flere gange, og 
det giver færre muligheder for fejl. 

- en lille ulempe er at stakken 
skal være pænt opstillet ved skov-
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Resultat af opmålingen af stakken vises i en pdf fil som sendes til kunden. 
Oplysningerne er dels beregnet af computeren, dels indtastet af opmåleren 
og er klar i løbet af fem minutter.

Fra oven ses: 

-  Stakkens nummer, rumfang, placering angivet i to forskellige koordinat-
systemer. 

-  Måledato, gennemsnitlig diameter. Herunder ses diameterfordeling for 
alle stokkene.

- Træart, effekt.

-  Længde af stak, højde af stak, dybde (dvs. stokkenes længde), areal af 
endeflade set fra forsiden og fra bagsiden. 

-  Antal stokke, vragstokke (antal og rumfang), strøer (antal og rumfang), 
fastmassetal.

- ”Source” og ”Destination” er oplysninger til internt brug.

- noter, her skovningsuge og navn på skovvej hvor stakken står.

- nederst ses det foto som computeren har stykket sammen.
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Natur- og Vildtpleje
Niels Søndergaard: Natur- og vildt-
pleje. 544 sider, indb. 1. udgave, 
april 2009. Udgiver: DLBR, Udvikling, 
Landbrugsforlaget. ISBN: 987-87-
91566-07-3. Købes flere steder på net-
tet, fx www.landbrugsforlaget.dk

niels Søndergaard har forfattet en 
rendyrket bibel til arealforvalteren, 
vildtplejeren og ikke mindst den na-
turelskende jæger. Bogen har fokus 
på natur- og vildtpleje på bedrifts-
niveau og viser mange gode eksem-
pler på hvordan natur- og vildtpleje 
kan samtænkes med traditionel drift 
af en land- og skovbrugsejendom.

Forfatteren har været leder af 
vildtforvaltningsskolen på kalø. 
Han er i dag chef for rådgivning og 
udvikling af jagt og vildtforvaltning i 
HedeDanmark.

natur- og vildtpleje åbner læse-
rens øjne for værdien af vildtet i 
den danske natur, når man ser det 
som en af land- og skovbrugets sam-
lede ressourcer. Bogen favner bredt 
og virker nærmest som et leksikon, 
og skal derfor heller ikke læses fra 
ende til anden proklamerer forfat-
teren. Bogen er et opslagsværk som 
byder på alt fra den grundlæggende 
forståelse af naturen, planlægningen 
af den, samt adskillige eksempler på 
terræn- og bestandspleje.

De første hundrede sider giver en 
generel indføring til vildtbiologi og 
naturtyper, med vægt på land- og 
skovbrug. 

Denne del af bogen skiller sig på 
ingen måde ud fra andre bøger in-
denfor disse felter. Men sådanne ka-
pitler må et opslagsværk som dette 
nødvendigvis have. Det virker også 
helt naturligt at have den viden ved 
hånden, når man dykker dybere i 
materien i de senere kapitler.

Det er straks mere spændende 
og relevant, når der senere i bogen 

gives anvisninger på konkrete ple-
jetiltag. Disse serveres i rigt mål og 
med en dybde og diversitet der be-
kræfter forfatterens praktiske såvel 
som teoretiske baggrund, og hele 
vejen igennem rigt illustreret og 
med gode billedtekster.

Bogen viser de muligheder der 
ligger for vores fødder, men som vi 
ikke altid ser. Der bringes stribevis 
af eksempler på hvordan man kan 
samtænke sin traditionelle drift 
med hensyn til vildtet og naturen. I 
skovbrugsøjemed er der flere gode 
eksempler på etablering af vildtagre 
og åbne naturområder i skovene, 
som vil være af stor rekreativ værdi 
og af stor betydning for vildtets fou-
rageringsmuligheder og ikke mindst 
for de jagtmæssige oplevelser. 

Bogen kan anbefales til alle na-
turelskende forvaltere og brugere af 
danske natur. Den retter sig specielt 
til landmænd, skovejere og jægere, 
som ønsker inspiration til at få det 
bedste ud af deres naturarealer. 

Ulrik Knaack Nielsen

Jernhest, savværk, 
klatreudstyr, se mere på:

www.oleknudsen.dk

vejen for at kunne opmåles. Der skal 
også være plads på vejen til at bilen 
kan køre i et par meters afstand og 
optage billeder.

Priser
Dralle A/S skønner at opmålingen 
koster 3,50-4 kr/m3 fastmasse over 
bark. 

Computere og programmer er 
ejet af Dralle A/S og leases af Skov- 
og naturstyrelsen. I leasingaftalen 
indgår at Dralle skal kunne yde ser-
vice inden for 24 timer ved større 
nedbrud. Prisen omfatter også lø-
bende opdateringer.

Dralle A/S oplyser at systemet er 
blevet typegodkendt til handelsop-
måling i Sverige. Det har også været 
igennem en afprøvning hos PTB i 
Braunschweig samt været afprøvet 
af Baysf og SnS.

Der er nu udtaget over 50.000 
m3 til uafhængige afprøvninger. De 
viser tilfældige afvigelser på 1-3% 
sammenlignet med opmåling af en-
keltstokke på industrien. Systemet 
anvendes i statsskovene i flere tyske 
delstater, og det er under afprøv-
ning hos Forstliche versuchsanstalt 
i Baden-Württemberg.

Systemet er under stadig udvik-
ling. I Jakobs bil var der en hel del 
elektronik i bagagerummet. Men det 
er for kort tid siden bygget ind i en 
ny specialfremstillet computer på 
størrelse med en cigarkasse.

System til andre
- Nu kan statsskovene opmåle alt 
stablet træ med 1,5 mand. Kan de 
private skove også udnytte denne 
teknik?

- Det er der vel ikke noget i vejen 
for, siger Ole Klitgård. Det er nok let-
test for store private distrikter med 
egen administration, mens mindre 
skove kan gå via en konsulent. 

- Der kan opstå praktiske proble-
mer i små skove med dårlige veje, 
hvor det er svært for målebilen at 
komme frem. Det er dog altid muligt 
at opmåle stakken manuelt og ind-
taste data. Men rent teknisk tror jeg 
godt man kan opbygge et lille korps 
af opmålere som laver fotoopmåling 
over hele landet i alle typer af skove.

sf

Se også oplysninger om systemet på 
www.dralle.dk



Af Thomas Nord-Larsen, Henrik 
Meilby, Anders Lomholt og Jens 

Peter Skovsgaard, Skov & Landskab

Lokale produktionsoversig-
ter for bøg, eg, rødgran, 
sitkagran, ædelgran og 
douglasgran kan nu enkelt 
fremstilles ved brug af com-
puterprogrammet Vidar. 

Artiklen beskriver vækst-
funktionerne og procedu-
rerne, som ligger til grund 
for programmets beregnin-
ger. Anvendelsen af pro-
grammet er beskrevet i den 
efterfølgende artikel. 

I 1992 blev forskningsprojektet ’Dy-
namiske vækstmodeller for danske 
skovtræarter’ igangsat. Projektets 
formål var at udarbejde matemati-
ske vækstmodeller på bevoksnings-
niveau til brug både i det praktiske 
skovbrugs driftsplanlægning og i 
forbindelse med forskning.

Det var helt fra begyndelsen 
hensigten, at vækstmodellerne skal 
kunne håndtere forskellige start-
betingelser, for eksempel i form af 
plantetal og grundflade, samt be-
skrive forskellige behandlings- 
alternativer. Det var også et erklæret 
mål, at modellerne skal være fleksi-
ble og kunne anvendes med forskel-
lige typer af data, alt efter den en-
kelte brugers behov og muligheder.

Der foreligger nu seks dynamiske 
modeller til beskrivelse af væksten 
på bevoksningsniveau for træar-
terne bøg, eg, rødgran, sitkagran, 
ædelgran og douglasgran. Den før-

ste model fra 1999 var for rødgran. 
Herefter fulgte eg (1999), douglas-
gran (2003), bøg (2007), sitkagran 
(2009) og ædelgran (2009).

Alle modellerne er udarbejdet 
efter samme koncept og principper. 
Det overordnede modelkoncept har 
fået akronymet oDIn efter den nor-
diske mytologis mest indsigtsfulde 
og næsten alvidende mester. Under 
afsnittet ’Litteratur’ sidst i artiklen 
findes henvisninger til nogle af de 
væsentligste publikationer om de 
enkelte modeller.

Praktisk anvendelse af  
dynamiske vækstfunktioner
Det væsentligste mål for den prakti-
ske anvendelse af modellerne er, at 
brugeren på en let tilgængelig måde 
kan opstille en realistisk, lokal pro-
duktionsoversigt. Derfor er vækst-
modellerne nu gjort operationelle 
ved hjælp af computerprogrammet 
Vidar (se faktaboks 1). 

Vidar gør det muligt på enkel vis 
at opstille en produktionsoversigt 
baseret på lokale vækstforhold og 
den lokale skovdyrkning. Program-
met kan også anvendes til at sam-
menligne udfaldet af forskellige 
hugstbehandlinger på bevoksnings-
niveau.

Datagrundlag
Grundlaget for udarbejdelsen af de 
dynamiske vækstmodeller er data 
fra Skov & Landskabs langsigtede 
forsøg. Modellerne er altså fastlagt 
på grundlag af et særdeles omfangs-
rigt datamateriale fra stort set hele 
Danmark (tabel 1).

Vækstfunktioner
For hver af de seks arter er der op-
stillet funktioner for højdetilvækst 
(∆H100), grundfladetilvækst (∆G) og 
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Vidar  
– et program til opstilling af 
lokale produktionsoversigter

Vidar er et værktøj som gør det mu-
ligt at lave tilvækstoversigter der er 
tilpassede lokale forhold og distrik-
tets ønsker til behandling af skoven, 
fx forskellige hugstformer.

Ny udgave af Vidar

På grund af en misforståelse mel-
lem redaktionen og forfatterne 
blev der i Skoven 5/09 bragt en 
foreløbig udgave af to artikler om 
Vidar.

I dette nummer bringes den 
endelige udgave af artiklerne 
om vidar. Der er lavet enkelte 
ændringer i forhold til den første 
udgave. Samtidig er der i dette 
nummer indlagt en CD med pro-
grammet. vi beklager fejlen.

Redaktionen
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naturlig dødelighed (∆n). De enkelte 
vækstfunktioner er vist i faktaboks 2. 

I funktionerne er H100 bevoksnin-
gens overhøjde, her defineret som 
middelhøjden af de 100 tykkeste 
træer, G er grundfladen per ha og n 
er stamtallet per ha.

Parameteren a0 afhænger af lo-
kaliteten og svarer til det velkendte 
bonitetsbegreb. De øvrige parame-
tre (a2-a4, b1-b4 og c1-c3) er ’globale’, 
det vil sige ikke lokalitetsafhængige. 
Funktionerne tilpasses således det 
lokale vækstmønster ved at variere 
parameteren a0.

Dynamisk vækst
Det dynamiske aspekt skyldes, 
at modellerne bygger på en anta-
gelse om, at al den information, 
der er nødvendig for at forudsige 
den fremtidige vækst findes i den 
nuværende bevoksningstilstand. 
Dette indebærer, at den nuværende 
tilstand kan bruges til at forudsige 
den fremtidige tilstand, der så igen 
kan bruges som grundlag for en ny 
fremskrivning.

Således kan bevoksningstilstan-
den fremskrives i et-årige trin, hvor 
den nuværende tilstand danner 
grundlag for den næste fremskriv-
ning. Det er derfor modellerne kan 
håndtere forskellige hugststyrker.

Forskellige tyndingsforløb efter-
lader bevoksningen i forskellige 
tilstande, hvilket giver forskelligt 
grundlag, når grundflade, højde og 
stamtal efterfølgende fremskrives. 
Forskellige behandlinger kan derfor 
simuleres ved, at stamtal og grund-
flade reduceres i overensstemmelse 
med den ønskede hugstpraksis.

Beregningsgangen i Vidar
For at bruge Vidar angives først 
et sæt af startbetingelser, der be-
skriver træarten, vækstlokaliteten 
(boniteten) og den aktuelle bevoks-
ningstilstand. Derefter angives et 
ønsket tyndingsforløb, enten i form 
af en standard-hugstbehandling el-
ler som et gradueret hugstforløb 
bestemt af brugeren.

Brugeren kan dernæst fastsætte 
et sæt af restriktioner for de en-
kelte hugstindgreb. På baggrund 
af disse oplysninger fremskrives 
bevoksningen i trin af ét år. I de 
år, hvor bevoksningen ønskes tyn-
det, gennemløber programmet en 
tyndingsfunktion, hvorpå den nye 
bevoksningstilstand efter tynding 
fremskrives et år.

Vidar er et fleksibelt værktøj, der 
kan opstille produktionsoversigter 

for et i princippet ubegrænset antal 
skovbehandlinger. Resultaterne sam-
menstilles i tabeller over bevoks-
ningstilstanden før og efter tynding 
samt over tyndingsudbyttet (se figur 
1). Resultaterne sammenstilles end-
videre grafisk som vækstforløb for 
de enkelte variabler. 

I den efterfølgende artikel findes 
en gennemgang af, hvordan pro-
grammet anvendes i praksis – det 
vil sige, hvordan du opstiller en lo-
kalt tilpasset produktionsoversigt.

Opdateringer af Vidar
efterhånden som gamle og nye 
forsøg genmåles, vil parametrene i 
vækstfunktionerne blive opdateret. 
Den senest opdaterede version af 
programmet vil kunne downloades 
fra hjemmesiden www.sl.life.ku.dk > 
Skov > Skovdyrkning > Vidar

I takt med, at der udarbejdes 
vækstmodeller for andre skovtræ-
arter, vil Vidar blive suppleret med 
vækstfunktioner for disse. Målet 
er således, at programmet kan fun-
gere som en afløser for de gamle 
tilvækstoversigter, som blandt andet 
findes trykt i de røde ’Skovbrugsta-
beller’ (Statens forstlige Forsøgsvæ-
sen, 1990). 
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Tabel 1. Det samlede antal forsøg, prøveflader og taksationer der indgår ved 
fastlæggelsen af de dynamiske vækstmodeller i Vidar.

Træart Forsøg Parceller Taksationer

Bøg 69 201 2104

eg 53 141 1580

Rødgran 75 366 3710

Sitkagran 35 77 793

Alm. ædelgran 26 28 213

Douglasgran 23 35 431

Faktaboks 1.  
Navnet Vidar

Vidar er den nordiske mytologis 
skovgud. navnet er sandsynligvis 
et levn fra før vikingetiden. 

Vidar blev også kaldt den 
tavse. Vidar var søn af vølven 
Grid og guden odin. Man sagde, 
at Vidar bar en skindstøvle, som 
var lavet af alle de stumper, som 
skomagerne smider væk. 

ved Ragnarok skal Vidar sætte 
sin støvle i gabet på Fenrisulven, 
brække dens kæbe og derefter 
stikke et sværd i ulven. Herved 
hævner Vidar sin far, der bliver 
spist af ulven. 

Vidar er en af de overlevende 
aser, der skal genopbygge den ny 
verden efter Ragnarok.

Faktaboks 2.  
Vækstfunktioner
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Figur 1. Eksempel på en produktionsoversigt fra Vidar. Eksemplet bygger på bøg og svarer til en bonitet 2 ifølge Møller (1933).



Af Thomas Nord-Larsen, Henrik 
Meilby, Anders Lomholt og Jens 

Peter Skovsgaard, Skov & Landskab

Dynamiske modeller for 
seks forskellige træarters 
vækst på bevoksningsnivau 
er nu tilgængelige i compu-
terprogrammet Vidar. 

Denne artikel viser hvor-
dan man på enkel vis opstil-
ler lokalt tilpassede produk-
tionsoversigter for bøg, eg, 
rødgran, sitkagran, ædel-
gran og douglasgran.

De hidtil anvendte produktionsover-
sigter i dansk skovbrug er baseret 
på en statisk tilgang til beskrivelsen 
af bevoksningens udvikling. Tabel-
lerne for de enkelte træarter er op-
delt i et varierende antal boniteter 
og beskriver for hver træart kun én 
enkelt hugstbehandling.

Tabellerne giver således et bud 
på, hvordan en given bevoksning vil 
udvikle sig under vækstbetingelser, 
der svarer til den pågældende boni-
tet. nok så vigtigt er det, at anven-
delse af tabellerne til praktisk frem-
skrivning af bevoksningstilstanden 
forudsætter en hugstbehandling sva-
rende til den i tabellerne beskrevne.

I praksis vurderes det, at den 
hugst, der føres, sjældent stemmer 
overens med tabelværdierne. Anven-
delse af de eksisterende produktions-
oversigter i planlægning og budgette-
ring er alene af den grund forbundet 
med en høj grad af usikkerhed.

For at imødekomme dette pro-
blem er seks nye dynamiske vækst-
funktioner samlet i det PC-baserede 
program Vidar. Programmet kan 
anvendes til at udarbejde lokale 
produktionsoversigter for bøg, eg, 

rødgran, sitkagran, ædelgran og 
douglasgran.

Vidar – PC-software til  
opstilling af lokale  
produktionsoversigter
I Vidar har brugeren mulighed for 
på enkel vis at opstille lokale pro-
duktionsoversigter og selv definere 
hugststyrke, hugstmåde og hugst-
tidspunkter samt start- og slutbe-
tingelser for bevoksningen. Bevoks-
ningens vækst og udvikling påvirkes 
af den valgte hugstbehandling. 
Programmet findes på den vedlagte 
CD-rom, men kan også downloades 
fra www.sl.life.ku.dk > Skov > Skov-
dyrkning > Vidar

Der er udarbejdet to udgaver af 
programmet, tilpasset forskellige 
versioner af Windows styresyste-
met. Begge udgaver ligger på denne 
CD i form af selvudpakkende instal-
lationsfiler.

Det eneste, du behøver at gøre 
for at installere Vidar på din com-
puter, er at vælge den relevante 
installationsfil (afhængigt af dit 
styresystem) og dobbeltklikke filens 
ikon. Derefter starter installations-
programmet og hjælper dig gennem 
installationsprocessen.

Det kan være en hjælp at have 
programmet installeret forud for læs-
ning af den resterende del af denne 
artikel. Du kan derved følge med i 
programmets brugerflade under læs-
ningen. Artiklen ligger i øvrigt også i 
programmets hjælpefunktion.

Et eksempel med rødgran
en skovejer på den jyske højderyg 
vil gerne lave en tilvækstoversigt for 
rødgran på sin ejendom. Man har 
lokal erfaring for, at C. M. Møllers 
tilvækstoversigt bonitet 1 svarer no-
genlunde til det lokale vækstforløb. 
Dog er hugsten i tilvækstoversigten 
lidt for svag i ungdommen, men lidt 
for stærk i gamle bevoksninger.

På baggrund af disse oplysninger 
fastlægges træart og bonitets-varia-
blerne i Fane 3 – Træart og bonitet 
(se tabel 1).

når oplysningerne i Fane 3 er ud-
fyldt går skovejeren videre til Fane 
4 – Hugstforvalg. Her beslutter han 
sig for at benytte en standard-hugst-
behandling defineret i en liste. Han 
vælger her en hård tynding med 
en målgrundflade efter hugst på 35 
kvm. per ha.

Skovejeren vælger, at produkti-
onsoversigten skal vise aldersin-
tervallet 20 til 70 år, og han tilfører 
en begrænsning, som indebærer, 
at hugsten ikke udføres, hvis der 
vil blive fjernet mindre vedmasse 
end 35 kbm. per ha. endelig vælger 
skovejeren ved oversigtens start at 
anvende bevoksningstilstanden be-
regnet af Vidar.

nu kan skovejeren gå videre til 
den tabellariske produktionsover-
sigt (Fane 5 – Tabellarisk oversigt), 
hvor han kan specificere tyndings-
mellemrummene. Han vælger her at 
fastsætte tyndings-mellemrummene 
proportionalt med alderen (tyn-
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Opstilling af lokalt tilpassede 
produktionsoversigter

med Vidar
Tabel 1. Træarts- og bonitetsvariable anvendt i eksemplet med rødgan.

Træart Rødgran

væksthastighed fastlægges ud fra Bonitetsklasse

Bevoksningshøjde udtrykkes ved Grundflademiddelhøjde

Bonitetsklasse Bonitet 1 ved alder 70 år

Beregn vedmasse som Salgbar masse >7 cm



dings-mellemrum = alderen/7).
Skovejeren kan vælge at bruge 

den færdige tabel, som den ser ud 
(se figur 1). Han kan også foretage 
ændringer af eksempelvis den tyn-
dede grundflade eller det tyndede 
stamtal i bestemte år direkte i pro-

duktionsoversigten. 
Vidar producerer samtidig en 

række grafiske fremstillinger (Fane 
6 – Grafisk fremstilling), der kan 
ændres efter brugerens ønske ved 
venstreklik på figurernes akser (se 
eksempler i figur 2).

Et eksempel med bøg
en studerende skriver speciale om 
bøgedyrkning på Sydsjælland og 
ønsker at opstille en lokal produk-
tionsoversigt for bøg. Han måler 
højden af de dominerende træer på 
lokaliteten til 30,7 meter ved alder 
100 år. Den studerende fastsætter 
derfor boniteten i Vidar ud fra be-
voksningshøjden (overhøjden) ved 
100 år i Fane 3 – Træart og bonitet.

Det pågældende distrikt hugger 
bøgen svagt (relativ træafstand efter 
hugst ≈ 0,16) indtil 45 års alder. Der-
efter overgår man gradvis til en hård 
hugst (relativ træafstand ≈ 0,24), som 
fortsættes omdriften ud (relativ træ-
afstand = gennemsnitlig afstand mel-
lem træer / bevoksningshøjde).

Den almindelige praksis på di-
striktet er endvidere, at bevoks-
ningen indtil alder 45 år hugges fra 
toppen (udhugningsforhold = 1,1), 
svarende til en traditionel hugst af 
krukker. Herefter anvendes et ud-
hugningsforhold på 0,9.

På denne baggrund vælger den 
studerende selv at definere hugst-
behandlingen i Fane 4 – Hugstfor-
valg. Han angiver indledningsvis 
tyndingsstyrken ud fra den relative 
træafstand efter hugst, idet han la-
der den relative træafstand være 16 
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Figur 1. Produktionsoversigt for rødgran lavet med Vidar (uddrag af tabel).

Figur 2. Eksempler på vækstforløb (højde, grundflade og volumen samt stam-
talsafvikling) for rødgran.



% ved alder 45 år og 24 % ved alder 
80 år. endvidere vælger han et ud-
hugningsforhold på 1,1 ved alder 45 
år og 0,9 ved alder 80 år.

Den studerende måler et antal 
bevoksninger på distriktet og fin-
der, at et rimeligt udgangspunkt for 
produktionsoversigten ved alder 
20 år er en grundflade på 17 kvm. 
per ha og et stamtal på ca. 5000 
pr. ha. Han skønner yderligere, at 
hugstintervallet er 3 år indtil en be-
voksningsalder på 44 år. Herefter er 
det 5 år indtil alder 83 år. Den reste-
rende del af omdriften benyttes et 
hugstinterval på 8 år.

På baggrund af denne informa-
tion specificerer den studerende 
grundfladen og stamtallet før første 
tynding ved alder 20 år i overens-
stemmelse med det ovenfor angivne 
i Fane 4 – Hugstforvalg. endelig 
ændrer han tyndings-mellemrum-
mene, så de passer med distriktets 
praksis, ved at specificere en liste 
med tyndingstidspunkter i Fane 5 – 
Tabellarisk oversigt.

et skærmbillede af den færdige 
tilvækstoversigt er vist i figur 3. Ind-
tastninger udført af brugeren marke-
res med grøn skrift på gul baggrund, 
mens celler, der er bundet som følge 
af brugerens indtastning, markeres 

med grøn baggrund. De beregnede 
tilvækstforløb er vist i figur 4.

Afrunding
Med Vidar er det som vist i de to 
eksempler muligt at fremstille pro-
duktionsoversigter ud fra mange 
forskellige niveauer af forudgående 
viden og med vidt forskellige tyn-
dingsforløb. Det er vores håb, at 
denne fleksibilitet vil føre til, at 
mange vil bruge programmet.

Det var fra projektets start vores 
håb, at flere træarter kunne medta-
ges i Vidar og derved gøre program-
met endnu mere anvendeligt. vi 
arbejder for øjeblikket med at lave 
dynamiske vækstmodeller for ask, 
ær og lærk og håber i fremtiden at 

kunne inkludere disse og flere andre 
arter i Vidar.

Tak

Tak til Skov- og naturstyrelsens ordning 
for praksisnære forsøg for støtte til udvik-
ling af Vidar.
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Brænde saves og kløves
Mobil brændemaskine diameter 

op til 70 cm., længden op til  
5,5 meter, 24 deler kniv.

Henvendelse: 
MRSkovservice  – Tlf.: 2028 6748 

MRSkovservice@mail.dk

Figur 3. Produktionsoversigt for bøg lavet med Vidar (uddrag af tabel).
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Figur 4. Stamtalsudvikling og udviklingen i relativ træafstand for bøg.



Af forstkandidat Klaus Wunsch, 
KW-PLAN ApS

Programmerne Plankat og 
Skovøkonomisk Tabelværk 
anvender dynamiske til-
vækstoversigter hvor man 
fx kan lave sin egen hugst-
model.

Der er behov for nye 
modeller til at håndtere 
fleretagerede, blandede be-
voksninger.

Artiklen om vidar i dette nummer 
af Skoven kan give læseren det 
indtryk, at man indtil i dag kun har 
haft mulighed for at anvende så-
kaldt statiske tilvækstoversigter til 
opstilling af vækstprognoser, drifts-
planer og venteværdi-beregninger. 

Jeg vil med denne artikel bero-
lige de mange brugere af program-
merne PLANKAT fra kW-PLAn ApS 
og Skovøkonomisk Tabelværk, der 
forhandles af Dansk Skovforening. 
Brugerne har fået at vide, at disse 
programmer netop benytter sig af 
dynamiske tilvækstmodeller, hvilket 
er helt korrekt. 

en central del af programmerne 
er matematisk formulerede, dynami-
ske tilvækstoversigter, der reagerer 
på forskellige hugststyrker. Princip-
pet i de matematiske modeller i 
PLANKAT og Skovøkonomisk Tabel-
værk er det samme som beskrevet 
i artiklen om vidar: “…modellerne 
bygger på en antagelse om, at al 
nødvendig information om den frem-
tidige vækst findes i den nuværende 
bevoksningstilstand”. 

når man i PLANKAT fremskriver 
sin bevoksningsliste, vil det altid 

ske ud fra den aktuelle højde, dia-
meter og grundflade. Hvis man fører 
en svag hugst i f.eks. gran kan dette 
defineres i PLANKAT’s tilvækst-
model, der så vil kvittere med en 
langsommere diameterudvikling og 
højere vedmasseniveau end stan-
dard-tilvækstoversigten. 

Hvis man anvender PLANKAT til 
udarbejdelse af tilvækst- og hugst-
prognoser, kan man opstille model-
ler med forskellige hugststyrker, 
så man får belyst hugststyrkens 
indflydelse på hugstudbyttets og 
den stående vedmasses fordeling til 
diameterklasser. 

Anvender man programmet ROD-
POST sammen med PLANKAT kan 
de forskellige prognoser suppleres 
med beregning af effektudfald. Her-
ved kan man se forskellige hugst-
styrkers betydning for fordelingen 
af kævler og tømmer på midtdiame-
terklasser. 

Principperne bag
Principperne for de matematisk 
formulerede tilvækstoversigter, der 
anvendes i PLANKAT og Skovøko-
nomisk Tabelværk er beskrevet i 
”en hugstuafhængig tilvækstmodel, 
verificeret for rødgran” af klaus 
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Dynamiske tilvækstoversigter 
har været anvendt i dansk 
skovbrug i 25 år

Brugerflade i Skovøkonomisk Tabelværk:



Wunsch, udgivet af den kgl. vet. og 
Landbohøjskole, publikationsserie 
om forskning, hæfte nr. 11, 1981. 

Tilvækstoversigterne bygger på 
sigmoide funktioner (S-formede 
funktioner), der er videreudviklinger 
af Chapman-Richard- og Gompertz-
funktioner. kort fortalt er funktio-
nernes princip, at vækst af en be-
voksnings grundflade i begyndelsen 
er langsom for derefter at øges med 
stadig større hastighed. når der op-
står knaphed på plads, lys og vand 
aftager væksten igen. 

Hvis man f.eks. helt undlader at 
hugge en bevoksning, vil grundfla-
den efter nogle år nå et konstant 
grundfladeniveau. I takt med at dia-
meteren øges vil de mindste træer 
overskygges og dø, hvorved bevoks-
ningens grundflade ikke øges. 

videreudviklingen af Chapman-
Richards funktion, der udtrykker 
grundfladeudviklingen, består i 
indførelse af en ældningsfaktor der 
gør, at ældre bevoksninger reagerer 
langsommere og langsommere på 
en øget tyndingsstyrke. Tilsvarende 
er der indført en ældningsfaktor i 
Gompertz funktionen, der udtryk-
ker højdeudviklingen. en maksimal 
højde og ældningsfaktoren gør, at 
træerne ikke vokser ind i himlen.

Principperne for de matematiske 
tilvækstoversigter er afprøvet på en 
række hugstforsøg som beskrevet i 
forskningspublikationen fra 1981 og 
er i 1982 afprøvet på en række dan-
ske og tyske hugstforsøg i bøg. 

I PLANKAT og Skovøkonomisk Ta-
belværk er en række standard-over-
sigter blevet formuleret matematisk, 
hvorved oversigternes grundflade 
og diameter får dynamiske egen-
skaber i forhold til hugststyrke.

I programmet Skovøkonomisk 
Tabelværk, udviklet af kW-PLAn for 
Dansk Skovforening, Hedeselskabet, 
Skov- og naturstyrelsen og Skov-
dyrkerforeningerne i 1999-2001, 
kan brugeren opbygge og ændre lo-
kale tilvækstoversigter med forskel-
lige hugstbehandlinger i en grafisk 
brugerflade. 

Man kan også tage udgangspunkt 
i matematiske formuleringer af de 
kendte standard-oversigter, hvor 
man blot ændrer hugstbehandlin-
gen. De opstillede tilvækstoversigter 
kan efterfølgende anvendes i om-
sætningsbalancer og venteværdibe-
regninger. 

en matematisk formulering af en 
eksisterende tilvækstoversigt gør 
den mere anvendelig, men afvigelser 
eller skævheder fjernes selvfølgelig 

ikke. Der er et behov for opstilling 
af nye og bedre tilvækstoversigter, 
baseret på solidt datamateriale. 

Der forskes desværre primært 
i opstilling af tilvækstmodeller for 
ensaldrende homogene bevoksnin-
ger, selvom der er et stort behov for 
modeller til håndtering af fleretage-
rede, blandede bevoksninger.
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Motorsavskunstnere fra 
mange lande lavede på tre 
dage flotte og livagtige 
figurer. Temaet var middel-
alderen.

I Bededagsferien var der en kon-
stant støj fra motorsave på Hor-
sens Dyrskueplads. Det var de 
åbne danske mesterskaber i mo-
torsavskunst. konkurrencer som 
disse trækker mange tilskuere i 
nordamerika og Tyskland, men 
det var første gang det fandt sted i 
Danmark.

Der var 21 deltagere fra Danmark, 
Tyskland, Holland, Belgien, Wales, 
Sverige og USA. Fredag kl. 9 gik 
de i gang med hver sin stamme på 
omkring 3 meter. De måtte bruge 
motorsav, slibemaskine, bor, fræser, 
stemmejern osv., og figurerne kunne 
males eller olieres.

emnet var ”middelalder” for at 
markere at Horsens kan føre sin 
historie tilbage til 1154. Så der var 
et rigt udvalg af riddere, bønder, 
smukke kvinder, vildsvin og sagn-
dyr. 

Halv- og helprofessionelle
Bob King var kommet helt fra USA, 
og skulle læse op på middelalderen 
som man ikke kender fra USA. 

Han havde lavet en ridder hvor 
han brugte en sidegren til den ne-
derste arm. Den øverste arm, svær-
det samt det afhuggede hoved var 
sat på. Under arbejdet viste det sig 
at der var noget råd hvor det ene 
ben skulle være – men en rigtig rid-
der har jo også sår fra kamp.

- Min interesse for figurer star-
tede ved en opvisning, og så gik der 

flere år hvor jeg noterede hvordan 
de andre bar sig ad. nu lever jeg af 
træskæring, og jeg sælger figurer 
over hele USA og til europa.

- Jeg synes det er spændende at 
se figuren vokse frem. Jeg føler altid 
noget ved figuren, og det ønsker 
jeg også at tilskuerne skal. Det er 
spændende, for alt er tabt ved blot 
ét forkert snit. 

Susanne Ahrenkiel var en af de 
fire kvindelige deltagere. 

- Jeg er uddannet skulptør og ma-
ler fra kunstakademiet. Jeg har ef-
terhånden lært træhåndværket, bl.a. 
fra min mand Søren Brynjolf. 

- Træ er et materiale der taler til 
mig, og jeg synes det er spændende 
at afsøge grænserne for hvad man 
kan. Arbejdet med motorsav er ret 
maskulint, men jeg kombinerer det 
med kvindehåndværk i form af ma-
sker og ornamenter. Figuren skal 
fremstå som et råt smykke med hak 
fra motorsaven.

Preben Palsgård er skovløber på 
Himmerlands lokalenhed hvor han 
har været i 25 år. 

- I dag består mit arbejde mest 
af at lave hugstplaner, vejlede en-
treprenører, lave udvisning og finde 
specialeffekter. Jeg laver også natur-
legepladser og bålhytter.

- Jeg laver af og til skovning hvis 
der er steder som entreprenøren 
ikke kan nå, fx på skråninger og 
blødbund. De kan hæve deres pro-
duktivitet hvis de samarbejder med 
en skovarbejder.

- Træfigurerne er startet trinvist. 
Jeg blev spurgt om jeg kunne lave 
en stol, senere kom andre ting, og 
jeg har efterhånden lavet en del 
figurer, bl.a. til institutioner. Træfi-
gurerne er fritidsarbejde, men jeg 

nyder at være med her og få tips fra 
de andre.

Andreas Martin er statsskovfoged 
i Sachsen og skærer kun i sin fritid. 

- Jeg mener selv at jeg laver de 
bedste vildsvin i Tyskland, men 
jeg laver også andre dyr. Som barn 
lærte jeg at snitte i træ hos pione-
rerne (DDR’s ”spejdere”), og jeg blev 
uddannet som skovarbejder og se-
nere skovfoged.

- For tolv år siden så jeg en anden 
lave vildsvin med sav, og det blev 
efterhånden en lidenskab for mig at 
gøre det samme. om to år vil jeg ar-
bejde fuldtid som kunstner. Mange 
siger at det er dumt at gå fra en fast 
stilling, men jeg er 52 år, så det er 
nu jeg skal prøve det.

Simon O’Rourke fra Wales er ud-
dannet både som kunstner og skov-
arbejder og har lavet træbeskæring 
i 6 år. 

- Jeg så andre lave figurer og 
besluttede at prøve selv. I de sidste 
to år har jeg levet af at lave figurer, 
til private med store haver og til of-
fentlige institutioner.

Morten Møller er lærer på en fri-
skole i billedkunst. Han er selvlært i 
træfigurerne. 

- Jeg vælger altid enkle udtryk. Jeg 
prøver at leve af at lave skulpturer, 
og derfor arbejder jeg også i sten.

Speed carving
To gange om dagen samledes en 
række deltagere på midten og skulle 
lave en figur på kun en halv time. 
en disciplin hvor man skal vide 
meget nøje hvad man vil lave. ved 
konkurrencen søndag formiddag var 
pragtstykket en bænk med to små 
figurer. Den blev solgt på auktion til 
1950 kr.

FIGUrEr aF TrÆ
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Kunst for fuld gas 
i Horsens
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Jørn Ellgård fra Danmark lavede en særdeles veludrustet 
kvindefigur.

Ridderens hoved fra Bob Kings figur. Susanne Ahrenkiel fra Danmark var in-
spireret af ornamenter fra vikingetiden. 

Søren Brynjolf fra Danmark er i gang 
med kapitælet på en søjle.

Bob King fra USA med ridderen med et afhugget hoved.



Mickey Rourke fra Wales vakte 
opsigt ved at bære en hjelm ud-
skåret af træ. Det var hårdt – flere 
timer efter kunne han stadig mærke 
hjelmens tryk i nakken. 

Præmier
Søndag kl. 15 – efter 22 timers ar-
bejde – var det slut. De to dommere 
gik i gang og bedømte figurerne 
ud fra såvel håndværket som det 
kunstneriske udtryk. Præmieringen 
vakte debat blandt en del deltagere 
som mente der skulle lægges mere 
vægt på en korrekt fremstilling med 
mange detaljer, fremfor et enkelt og 
klart udtryk.

3. præmien gik til Andreas Martin 
for en kunstnerisk figur der beskri-

ver temaet godt. 2. præmien gik til 
Morten Møller for en figur som ud-
mærker sig ved et klart kunstnerisk 
udtryk. 

1. præmien gik til Bob king fra 
USA for en kunstnerisk og hånd-
værksmæssigt flot figur med stor 
udtryksfuldhed. Bob king fik også 
publikumsprisen.

konkurrencen var arrangeret af 
Dansk Motorsavsskulpturforening 
ved niels ejnar Petersen. Han håber 
at kunne lave et nyt arrangement 
om 2-3 år.

FIGUrEr aF TrÆ

300 Skoven 6-7 2009

Andreas Martin fra Tyskland er ekspert i vildsvin og bru-
ger kun motorsav.

Bænken blev udskåret på en halv time under speed car-
vingen.

Simon O’Rourke fra Wales under 
speed carvingen med en hjelm af træ.

Morten Møller fra Danmark viste my-
ten om Eva og slangen.

Preben Palsgaard fra Danmark med 
et fantasidyr.

Peter Verlaan fra Holland med en hest.



Af Poul Erik Pedersen og  
Tina Hardervig*)

Skovejerne begynder at se 
konkrete forretningsmæs-
sige fordele ved certifice-
ring af skovene. 

Sådan lyder budskabet fra 
skovejere, der er blevet cer-
tificeret af HedeDanmark. 

I en årrække har spørgsmålet om 
certificering af skovejendomme først 
og fremmest været et spørgsmål 
om principper og om, at skovejerne 
ønskede at pleje et grønt image. nu 
går udviklingen imidlertid i retning 
af, at skovejerne også begynder at 
se konkrete forretningsmæssige for-
dele ved at lade deres ejendomme 
certificere.

Det fortæller Martin Briand Peter-
sen, der er chef for HedeDanmarks 
certificeringsaktiviteter.

– vi oplever i øjeblikket, at kun-
derne begynder at forvente, at det 
inden for en overskuelig fremtid bli-
ver en fordel at have en certificeret 
skov, når de skal sælge deres pro-
dukter. Men også at der kan være 
andre forretningsmæssige fordele 
ved certificeringen, siger han.

Han har for nylig afsluttet certifi-
ceringen af en skov ejet af konferen-
cecentret Sinatur Skarrildhus ved 
Herning og af 3.760 hektar skov, der 
ejes af Hedeselskabet. Godset Gyl-
densteen på Fyn har fået certificeret 
365 ha, og senest har St. Hjøllund 
Plantage afgivet ordre på en skov-
certificering hos HedeDanmark a/s.

Certificeret træ frem i køen
Skovejere, hvor træproduktion er et 
vigtigt driftsformål, begynder at se 
skovcertificering som et værktøj, de 
kan få brug for inden for en over-
skuelig fremtid. 

Det er i hvert fald overbevis-
ningen hos St. Hjøllund Plantage 
A/S syd for Silkeborg. Derfor har 
bestyrelsen taget en beslutning om 
at lade de ca. 1.400 ha primært nåle-
træsplantage certificere.

– Ingen kan forudsige, hvornår vi 
kommer på den anden side af den 
aktuelle byggekrise. Men når det 
sker, så har jeg en klar fornemmelse 
af, at der vil komme en stigende 
efterspørgsel efter certificeret træ. 
Men jeg skal understrege, at det 

først og fremmest er min personlige 
fornemmelse, siger Poul Arne Madsen, 
der er skovfoged i og medejer af St. 
Hjøllund Plantage.

Men Poul Arne Madsen har dog 
en grund til sine forventninger. 

eksempelvis har danske Tvilum 
Scanbirk besluttet kun at bruge cer-
tificerede spånplader til sin møbel-
produktion. Den svenske træindustri 
Södra, danske nørlund-viskum Træ 
og Junckers i køge giver i øjeblikket 
en merpris for certificeret træ. 

Indtil videre er det dog kun små 
mængder træ, der handles på denne 
måde. Poul Arne Madsen forventer 
ikke, at man på sigt vil kunne få en 
merpris for certificeret træ.

– Man kan sige, at hele kæden 
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Skovcertificering
bliver en del af forretningen

*) Forfatterne er begge freelance 
kommunikationskonsulenter for He-
deDanmark a/s.

Skarrildhus forventer at gæster på konferencecentre i fremtiden vil vælge cen-
tre med en klar grøn profil. Denne bevoksning er under naturlig foryngelse 
med rødgran, bøg og eg. Bevoksningen er skærmstillet som følge af spredte 
stormfaldshuller/billeangreb over tid suppleret med  en hugst fra oven. Der 
hulbores nu under skærmen og indplantes bøg. Fra PEFC-hovedevalueringen 
af Skarrildhus.



er etableret. Der er kunder, som 
efterspørger certificeret træ, og der 
findes møbelproducenter, savværker 
og skove, der er certificeret. 

– Den dag nogle af de store avi-
ser beslutter, at de vil producere 
deres aviser med certificeret træ, 
så kommer efterspørgslen også på 
cellulosetræet. Toget kører allerede. 
Spørgsmålet er bare, hvornår det 
accelererer, siger Poul Arne Madsen.

Skovcertificering og  
konferencemarked
Sinatur Skarrildhus er et eksempel 
på, at der hos visse skovejere kan 
være nogle specielle fordele ved at 
få certificeret skoven. 

HedeDanmark a/s har fornylig 
afsluttet certificeringen af 475 ha 
skov hos Sinatur Skarrildhus. I ud-
gangspunktet er skoven blevet cer-
tificeret, fordi det er et naturligt led 
i konferencecentrets politik om at 
være miljømæssigt ansvarlig.

Sinatur Skarrildhus er en del af 
en kæde af konferencecentre og 
hoteller, Sinatur, der ejes af Dan-
marks Lærerforening. ejerskabet 
er en væsentlig forklaring i forhold 
til skovcertificeringen, fortæller 

konferencecentrets direktør Kirsten 
Secher Villumsen.

– vort ejerskab har gennem mange 
år lagt stor vægt på, at vi agerer 
bæredygtigt. vi skal passe på vore 
omgivelser og sikre, at de næste 
generationer også får glæde af dem, 
siger kirsten Secher villumsen.

Det næste er så, at den bære-
dygtige politik – og hermed også 
skovcertificeringen – forventes at få 
konkret forretningsmæssig værdi. 

– Jeg tror på, at kunderne i frem-
tiden vil vælge de konferencecentre, 
der tænker sig om – og ikke blot 
med at sortere affald. Tendensen 
i Tyskland og USA er allerede nu, 
at kunderne foretrækker konferen-
cecentre med en klar grøn profil. 
Det vil vi også i stigende grad se 
herhjemme, siger direktøren fra Si-
natur Skarrildhus.

Positive erfaringer med  
certificering
Godset Gyldensteen nær Bogense på 
Fyn har fået certificeret 365 ha skov. 

– vi har valgt at blive certifice-
ret af to årsager. Dels oplever vi et 
stigende krav fra vore kunder. Dels 
vil vi gerne gøre det så godt som 

muligt for vores skov, fortæller lens-
greve Frants Bernstorff-Gyldensteen, 
der udover at eje Gyldensteen også 
er formand for Hedeselskabets be-
styrelse.

Han tilføjer, at Gyldensteen har 
positive erfaringer med at blive cer-
tificeret.

– vort landbrug er ISo9002-cer-
tificeret og miljøcertificeret, og den 
proces oplevede vi positivt. vi fik 
set på vore arbejdsgange og tænkt 
over, hvorfor vi gør, som vi gør, si-
ger Frants Bernstorff-Gyldensteen. 

– Alt i alt har det gjort os mere 
effektive og rationelle i vore arbejds-
metoder. Jeg forventer, at arbejdet 
med PeFC vil skabe samme resultat: 
At systematikken vil tjene omkost-
ningerne ind igen.

– I fremtiden tror jeg, at det bli-
ver et krav fra kunderne. Certifice-
ringen er simpelthen nødvendig for 
at blive på markedet, siger han.

Gruppecertificering letter 
arbejdet
Alle de nævnte skove er certificeret 
af HedeDanmark, Afd. Skovcertifi-
cering. Her har skovejere mulighed 
for at blive certificeret og opnå en 

302 Skoven 6-7 2009

St. Hjøllund Plantage forventer at der vil komme en stigende efterspørgsel efter certificeret træ. 



række fordele, som HedeDanmarks 
gruppeordning kan tilbyde. 

Den enkelte skovejer spares for 
mange omkostninger og får adgang 
til forskellige værktøjer, der letter 
det administrative arbejde med 
skovdriften og certificeringen. 

HedeDanmark gennemgik i 2007 
en hovedevaluering under ledelse 
af PeFC-certificeringsorganet Det 
norske veritas, Dnv. HedeDanmark 
fik derved status som en paraplyor-
ganisation, der består af en central 
funktion samt 8 lokale PeFC-skovfo-
geder, der dækker hele landet.

Dnv auditerer HedeDanmark én 
gang om året. ved den lejlighed 
efterprøves kvalitet og systemer i 
detaljer, og der foretages stikprøve-
kontroller hos HedeDanmarks med-
lemmer. HedeDanmark har p.t. cer-
tificeret ca. 7.500 hektar skov og er 
i samarbejde med skovejerne i gang 
med certificeringen af yderligere ca. 
11.000 hektar.

Fotos: M. Briand Pedersen, Gyldens-
teen, S. Fodgaard.
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Gyldensteen er certificeret dels som følge af et stigende krav fra kunderne, dels fordi arbejdsgangene kan blive mere 
effektive. 

Forst Flowmatic 500  Skovgødningsspreder

Professionelle bruger maskiner fra:

Mød os på 
Langesø
på stand 
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Af skovejer Rolf Neergaard,  
Gunderslevholm

Stormfald er ubehagelige, 
men næppe katastrofale.

Rødgran vil stadig trives, 
men kræver kvalificeret pleje.

Produktionen af energi-
træ bør øges.

Afdrifter i fornuftigt om-
fang gør ikke skade.

I forbindelse med den stående debat 
om naturnær skovdrift og i anledning 
af Pro Silva’s ekskursion på Gun-
derslevholm i Vestsjælland den 21. 
august d.å. vil det nok være oppor-
tunt for eventuelle deltagere at have 
læst følgende artikel forinden.

Hvis jeg skulle karakterisere skov-
dyrkningen her på Gunderslevholm, 
kan jeg måske sige, at vi aldrig 
primært tænker i penge og disses 
forrentning. Gør man det, skal man 
nok slet ikke være skovbruger, men 
pengene kommer alligevel!

1. Træarts- og  
aldersklassefordeling
Siden 1950’erne har Gunderslev-
holms træartsfordeling ændret sig 
væsentligt.
 1950’erne I dag

Bøg 56% 40%
eg 13% 21%
Ask 5% 5%
Ær  6%
Birk, rødel, 
fuglekirsebær  2%
nål (rødgran, lidt sitka) 23% 18%
nål nåede aldrig mere end 23%, hvil-
ket anses for passende.
Aldersklassefordelingen er temmelig 
jævn navnlig i bøg og eg. Jeg ser 
gerne at vi atter forøger nåletræsan-

delen nu – også i renbestand – da vi 
formår at skabe de bedste rødgran-
kvaliteter selv på den stærke skov-
jord her. Men dette forudsætter nok 
bl.a. en bedre afvanding end det er 
gængs mange steder.

2. Storme og  
stormfaldsordning
Både træartsfordelingen og alders-
klassefordelingen anser jeg person-
ligt for ret ideel nu. vi har en be-
regnet årlig tilvækst på godt 9 m3/
ha trods 4 storme af betydning i de 
sidste 53 år (1956–februar, 1967–ok-
tober, 1968 og 1999).

Storme anser jeg nok for ubeha-
gelige, men næppe som katastrofer, 
som det altid bliver fremstillet af 
medierne og ikke mindst af skov-
bruget selv. kun i få tilfælde har det 
langvarig betydning for det enkelte 
distrikt. 

Uanset stormfaldets størrelse 
har det betydning, at den enkelte 
skovejendom igen får en skattemæs-
sig stormfaldsordning som vi havde 
det i umindelige tider, indtil år 2003, 
hvor den pludseligt og uforklarligt 

faldt væk – oven i købet under en 
”såkaldt” borgerlig regering!

3. Klimaforandring
Tror man på en klimaforandring – 
hvad noget kunne tyde på – er det 
overordentlig vanskeligt at udtale sig 
om konsekvenserne og især om træ-
artsvalget. Umiddelbart er det ikke 
indlysende, at fravalg af ikke-hjemme-
hørende træarter, der længe var øn-
sket i debatten, skulle være løsningen. 
Tænk her på momentan afløvning af 
egen og den igangværende asketop-
tørre, der nu plager skovene.

I forbindelse med en eventuel 
klimaændring og fremtidens storme 
vil jeg minde om, at de hidtil kun 
har fundet sted i vinterhalvåret. 
Hvem siger at dette – under nye kli-
maforhold – fortsat kun vil ske om 
vinteren? 

Her skal blot erindres om, at ok-
toberstormen i 1967 foregik i fuldt 
beløvede træer, og at der, som følge 
af dette forhold alene, skete et langt 
større stormfald – netop i løvtræet 
– end der ellers ville være sket. (en 
hel afdeling af 130-årige ege samt tu-

NaTUrNÆr DrIFT – DEBaT
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Naturnær skovdrift 
– en doktrin?

Der bør genindføres en ordning som kan lette beskatning af skovejendomme 
der er ramt af stormfald.



sindvis af bøgekævler forsvandt på 
Gunderslevholm).

4. Rødgrans trivelighed
Som en af de træarter, der virkelig 
er lagt for had efterhånden også i 
store dele af befolkningen, der har 
ladet sig besnære af ”grønne” forta-
lere af naturnær skovdrift, står rød-
granen. Bortset fra enkelte proveni-
enser trives den igen udmærket. 

Det er rigtigt, at den havde en 
svaghedsperiode i få år fra slutnin-
gen af 1980-erne – det har den haft 
før. Men nu trives den igen aldeles 
glimrende, bl.a. grundet de større 
nedbørsmængder.

Hele miséren omkring rødgranens 
utrivelighed og manglende storm-
fasthed skyldes de for store anlæg 
af nåletræskulturer i de gamle skov-
egne allerede fra 1950-erne og især 
fra 1967, hvorved skovene destabi-
liseredes. De fleste distrikter nåede 
op på 1/3, mange over 40% - ja en-
kelte over 50% i andel af nåletræ på 
den enkelte skovejendom. 

Så forstvæsenet kan takke sig 
selv for kritikken, berettiget eller ej. 

Pengefokuseringen var årsagen, som 
antydet i indledningen ovenfor.

Personligt tror jeg på, at rødgranen 
stadig vil kunne trives – både i blan-
ding, men også i renbestand i rimeligt 
omfang – med de forøgede nedbørs-
mængder, der i fremtiden forventes. 

Man kunne frygte, at den frem-
tidige dårligere overvågning af 
rødgranbevoksningerne vil medføre 
mere uregelmæssige hugster med 
påfølgende chokvirkning. Det kan 
blive fremmet af ukvalificerede 
maskinførere der har alt for travlt i 
alt for store og kostbare maskiner 
– med efterfølgende utrivelighed og 
dårlig vedkvalitet til følge. Rødgra-
nen er en ømfindtlig træart.

5. Oplevelsen, start af  
kulturen
Fra et turistmæssigt synspunkt er 
det i disse år fra ”grøn” side blevet 
fremhævet, at de gamle skovegne 
skulle være fattige på oplevelser. en 
blandingsskov i alle aldre og mange 
træarter menes nu at være idealet 
og skulle være rige på oplevelser.

Intet er mere forkert. 

vi har netop i det meste af Dan-
marks skove med relativt små af-
delinger (enheder), måske på 10 ha 
hver, en stor variation af det samlede 
skovbillede, selvom det ofte afde-
lingsvis er rationelle monokulturer. 
Afdelingerne er så små, at billedet 
ustandseligt skifter med minutters 
mellemrum, og faunaen er rig. 

I modsætning hertil vil uensald-
rende blandingsskove virke ensfor-
mige, kedelige og uendelige som 
det opleves mange steder i Mellem-
europa. De nordskandinaviske skove 
kan også virke ensformige, men her 
kan kun vokse ganske få træarter, 
så det giver sig selv.

I det hele taget må man nok kon-
statere, at det må være betænkeligt 
at tilstræbe en blandingsskov straks 
fra kulturstadiet. Denne form for 
skovdyrkning vil virke irrationel og 
fordyrende, kræve mere overvåg-
ning, og vedkvaliteten vil være en 
meget tvivlsom affære. 

Her vil jeg hellere henvise til 
lektor Christian nørgaard nielsens 
fortræffelige, visionære og tænk-
somme artikler i 2008-09 om van-
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Vi har ret små afdelinger i danske skove, og derfor skifter skovbilledet med korte mellemrum. Uensaldrede blandings-
skove vil derimod være ensformige og kedelige.



skelighederne ved den hidtil omtalte 
naturnære skovdrift som alle taler 
om, men som ingen rigtig ved hvad 
indebærer. (Man kan eventuelt nøjes 
med at læse artikel X i Skoven 2/09).

6. Skovrejsning – landskab
Denne aktivitet er i virkeligheden 
sket løbende helt fra Skovforordnin-
gen af 1805 og ikke mindst også i pe-
rioden efter 1945. På dette tidspunkt 
var ca. 9% af landets areal dækket af 
skov – altså ca. 380.000 ha. 

Umærkeligt er arealudvidelsen 
fortsat forøget ”ganske langsomt 
suksomsive pø om pø” med ca. 2% - 
altså omkring 90.000 ha indtil ca. år-
tusindskiftet – en i og for sig ganske 
pæn og fornuftig stigning.

Selv har jeg udvidet Gunderslev-
holm med 5%, i Jylland med ca. 
20%, og dette er sket i tilslutning til 
bestående skove.

I tider hvor økonomien i den 
primære træproduktion (uden jule-
træer og pyntegrønt) var tilfreds-
stillende, var dispositionen rigtig 
både privatøkonomisk og sam-
fundsmæssigt. 

Pludselig bliver det udbasuneret i 
midten af 1990-erne, at skovarealet 
skal stige til det dobbelte uden en 
egentlig brugbar forklaring. nu er 
det med en kunstig tilskudsordning 
oveni, der formodentlig kan forvride 
skovrejsning i en for øjeblikket 
uoverskuelig retning, bestemt af 
politikere. Tilmed forringes skov-
økonomien væsentligt fra omtrent 
samme tidspunkt og synes ikke at 
ville forbedre sig foreløbigt.

Forøgelsen af det danske skov-
areal er globalt set helt uden betyd-
ning med hensyn til bekæmpelse af 
den samfundsskabte Co2 udledning. 
Hvis man hertil føjer de mulige ud-
sigter til en fødevaremangel, synes 
det helt tumpet at ville beslaglægge 
ca. ½ mio. ha til skovrejsning i ste-
det for at dyrke landbrugsafgrøder, 
der svarer til en værdi af f.eks. 3 
mio. tons hvede – lavt sat. Denne 
holdning kan vist kun siges at være 
et luksuspræget velfærdsproblem og 
bør ophøre nu.

endelig forøges disse perspekti-
ver med et landskabsmæssigt pro-
blem med tilfældige skoves opståen 
alle vegne forstærket ved hækkes 
og hegns manglende pasning samt 
plantning af hegn langs veje. Hvor 
bliver det åbne land og de store vid-
der af? 

7. Biobrændsel - brænde
Der udtales frygt for manglende 

pasning/udtynding af de yngre og 
mellemaldrende bevoksninger i 
løvtræet i fremtidens skove uanset 
driftsformen, men det burde kunne 
løses de fleste steder. Ifølge Dansk 
Skovforenings egne regnskabsanaly-
ser er udbyttet af brænde m.m. me-
get rigtigt ganske lavt – beskedent 
0,5 m3/ha i 2007 for private skove i 
de gamle skovegne.

Dette lave tal synes helt uforstå-
eligt (Gunderslevholm og enkelte 
andre har 1½ - 2½ m3/ha). Hvis man 
forestiller sig Skovforeningens tal 
øget med blot 1 m3/ha i de gamle 
skovegne ville det betyde en øget 
brændehugst (incl. statens og kom-
munernes skove) på ca. 300.000 m3 
eller ½ mio. rm. 

Hvis et brændefyret hus f.eks. 
ville bruge 10 rm årligt ville det 
betyde brændefyring af ca. 50.000 
huse til gavn for samfundet og 
for skovenes økonomi samt deres 
pasning. Hertil kan nævnes, at 
der omsider i 2009 er konstrueret 
små, lette og forhåbentligt billigere 
maskiner til løsning af udtyndings-
problemet, hvorved effektet enten 
bliver liggende eller flises. 

Som nævnt ovenfor er den for-
tvivlende dårlige økonomi i skov-
bruget en alvorlig hæmsko for al 
aktivitet. Men brændesalg koster 
normalt ikke skovejeren noget at få 
udført – er ren netto.

Det er muligt, at de nødvendige 
yngre og mellemaldrende arealer i 
løvtræ slet ikke findes – grundet de 
overdrevne anlæg af nåletræskultu-
rer i skovene efter 1950’erne!

8. Rødmarv – opsparing
Rødmarv i bøg syntes at spille en 
stor rolle i skovbruget også i tider, 
hvor det var let at sælge bøg og ta-
bene angaves at være store. Derfor 
blev store mængder stort bøg solgt 
mange steder.

Da også vi havde hørt om de store 
tab, syntes jeg, at det kunne være 
sjovt at få konstateret tabenes stør-
relse kævle for kævle i et parti bøg. 

Skovfogeden her kviede sig noget 
ved at konstatere tabene og syntes 
ikke det var spor sjovt! Disse tab 
blev dog opgjort af og til fra ca. 
1986 og en halv snes år frem. Det 
viste sig – også i nogen grad til 
min egen overraskelse – at tabene 
absolut var til at overse. Rødmarvs-
frygten er nok mest et psykologisk 
problem.

når jeg nævner dette, er det af 
frygt for, at skovene skal komme for 
langt ned i stående vedmasser pr. 
ha, hvilket vist i øvrigt er tilfældet 
allerede mange steder. er man først 
nede, kommer man aldrig op igen. 
Det ses for resten ofte, at forhuggede 
skove vælter relativt meget i storm.

Mange steder har man travlt med 
at afvikle en bevoksning i bøg fra 
toppen, så snart de første træer har 
nået den attraktive, forjættede dia-
meter på ca. 56 cm bhd. Der er ikke 
tid eller råd til at have lidt reserver 
i skoven mere. 

I øvrigt synes rødmarv at være 
jordbundsrelateret, men forstviden-
skaben ved vist ikke meget om den, 
og der forskes næppe i den.

Fregner er et langt værre pro-
blem og er måske ikke engang 
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Opgravning og udplantning af selvsåede bøgeplanter (”Wildlinge”) er en billig 
måde til at skabe en ny kultur. (Foto af bøgeplanter fra Gunderslevholm, op-
gravet og plantet efterår 2001, foto december 2007).



aldersrelateret? også på dette felt 
synes der at mangle forskning.

9. Afdrifter
I debatten om den naturnære skov-
drift er afdrift af et stykke skov et 
grimt og vederstyggeligt ord. Umid-
delbart er denne holdning forståelig, 
men dybest set overdreven.

Den er nødvendig i de fleste til-
fælde af træartsskifte, men hertil 
kommer, at der i mange tilfælde 
måske er lavet for store afdrifter. 
Uanset hvordan, er afdrifter ikke 
noget varigt problem for skoven, 
navnlig ikke i vore dage med gode, 
virksomme men også nænsomme 
ukrudtsmidler, der får de gode ”vel-
nærede” planter til hurtigt at gen-
etablere skovtilstanden. 

Hvis man endelig vil vende sig 
imod metoden, må det være mindel-
ser fra gamle dage, der skræmmer. 
Her var virkeligt et problem uden 
hjælp af ukrudtsmidler. Det var næ-
sten kun slåning med le eller med 
senere skovejer J. Popps slåmaskine 
imellem planter som hjalp. 

og denne hjælp var yderst fattig 
og kun lidet virkende, da græsset 
kun blev hidsigere ved at efterlade 
en tæt græspels som man slog det 
meste af sommeren til glæde for 
masser af mus, der kunne ødelægge 
hele kulturer. Dertil nattefrost om 
foråret og ikke mindst optagelse af 
det altid for sparsomme regnvand 
til de udsatte planter. 

Men afdrifter i fornuftigt omfang 
gør ingen skade, og naturen retable-
rer hurtigt sig selv i den lange om-
drift i skoven.

12. Wildlinge
For at afslutte denne sammenfat-
tende artikel, er der en ting, jeg 
godt vil nævne, nemlig flytning af 
egne selvforyngede planter i skoven 
fra et sted til et andet – de såkaldte 
”Wildlinge”. 

I en vellykket selvforyngelse – 
altså, hvor man har bearbejdet jor-
den med f.eks. en Lindenborgharve 
– består den nye kultur jo af alt for 
mange planter, der går til spilde 
med tiden. Hvorfor ikke bruge nogle 

af disse til ny kultur eller i det 
mindste til supplering eller efterbed-
ring af eksisterende kulturer?

Det må da virke stødende på 
skovbrugerens økonomiske sans at 
se så mange planter gå til grunde. 
Metoden er beskrevet af mig i Sko-
ven 2/02, senere af forststuderende 
Søren kr. Mikkelsen i Skoven 6-7/07, 
og endelig mere indgående af mig 
igen i 1/08. Der er forskellige for-
hold, man skal iagttage og tage hen-
syn til, men lykkes kulturen, er der 
tale om meget betydelige besparel-
ser på kultur-omkostningerne.

Skovøkonomien er i disse år inde 
i en ond cirkel. vi må håbe på et 
omslag til det bedre for at opleve 
et sundt og levedygtigt skovbrug til 
gavn for alle.

Lensahn
Pro Silva afholdt i maj en ekskursion 
til Lensahn. Den omtales udførligt i 
næste nummer af Skoven.

Red.
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Styring af færdsel i  
Natura 2000 områder
– erfaringer fra Slovenien
Mange natura 2000 områder er po-
pulære udflugtsområder. 

Men eU’s Habitatdirektiv fastslår 
også at medlemsstaterne skal undgå 
forringelse af levesteder og forstyr-
relse af de arter som er baggrunden 
for at udpege områderne. Derfor er 
der behov for at styre færdslen af 
skovgæsterne.

Det gælder også i Slovenien (som 
ligger lige syd for Østrig). Her har 
man undersøgt to bjergområder 
med stor andel af skov. Forslagene 
gik på:

- Færdsel af gående skal ledes ind 
på stier, og færdsel af mountainbikere 
ledes hen til skovveje. Det sker ved 
opsætning af skilte og vedligeholdelse 
af nuværende systemer af skilte.

- kvaliteten af stier forbedres, 
især ved krydsning af vådområder 
og ved stejlere dele af stierne.

- Der anlægges stillezoner hvor 
alle aktiviteter er forbudt på visse 
tidspunkter.

- Der opsættes vejspærringer ved 
blinde veje.

- Indsamling af svampe, bær og 
urter overvåges bedre, bl.a. ved ind-
dragelse af lodsejere.

- Der laves uddannelse af lods-
ejere, turistguider og brugere af 

skoven – herunder indsamlere af 
svampe, urter og bær.

- kørsel med snescooter begræn-
ses til visse dele af skiområderne.

Disse tiltag bør blive en del af 
sektorplanerne. Det tilføjes at natura 
2000 områder giver gode muligheder 
for at forøge indtægter fra økotu-
risme, bl.a. gennem guidede ture.

Om områderne
Forslagene er indsamlet fra offentligt 
ansatte der arbejder med skovbrug, 
planlægning og fredning, samt re-
præsentanter for interessegrupper, 
herunder lodsejere. Man har bl.a. 
afholdt workshops hvor man disku-
terede inddeling af området i zoner 
med forskellige former for aktiviteter. 

De undersøgte områder er typi-
ske for Slovenien og ligger i de nord-
lige, alpine områder (Peca-olševa 
og Lovrenc søerne). Det ene besø-
ges mest af lokale beboere og bjerg-
vandrere, det andet ligger tæt på et 
stort skiområde. Der er besøgende 
hele året, med toppunkt i august. 

De mest skadelige aktiviteter om-
fatter dels brug af motorkøretøjer, 
dels færdsel uden for afmærkede 
stier såsom indsamling af bær, klat-
ring og skiløb uden for de udpegede 
skiområder. De levesteder der især 
er truet er moser og vådområder, 
græsland med arter af katteskæg 

(nardus stricta, en tuedannende 
græs), samt områder med ryper.

Kilde: A. Golob og B. Polanšek: Planning 
Tourism and Recreation in Forested na-
tura 2000 sites. Gozdarski vestnik, bind 67, 
nr. 3, side 131-144, april 2009 

Juletræsdyrkerne
Dansk Juletræsdyrkerforening af-
holdt generalforsamling den 28. 
maj. Michael Glud udtrådte af be-
styrelsen, og i hans sted blev valgt 
Martin Pedersen. Bestyrelsen ser nu 
således ud:
Gårdejer Henrik nissen, Aabenraa, 

formand
Godsejer Johan Scheel, Ryegaard 

Land- & Skovbrug, næstformand
Juletræsproducent Laurits Møller 

Larsen, Ringe
Godsejer Bernt Johan Collet, Lund-

bygaard Skovdistrikt
Driftschef Martin Pedersen, Hede-

Danmark
Gårdejer Anni Skov, vildbjerg
Godsejer Peter de neergaard, Lorup 

Skovdistrikt
Godsejer Ditlev Berner, Holsteens-

huus, 1. suppleant
Grossist Mads Christian Skov, 

Skodsborg, 2. suppleant
Seniorforsker Ulrik Bräuner nielsen, 

Skov & Landskab, observatør



Af Kjell Suadicani og Bruce Talbot, 
Skov & Landskab, KU samt Karsten 
Raae, Skovdyrkerforeningen Øst

Et forsøg med rækkehugst 
af hver 7. række efterfulgt 
af selektiv tynding.

Omkostningerne er ret 
høje, fordi træerne er små. 
Til gengæld sparer man på 
flytning af maskiner, fordi 
alt laves på én gang.

Erfaringerne bliver alle-
rede udnyttet i praksis.

Hvis man ønsker stabile nåletræ-
bevoksninger i Danmark, skal tyn-
dingshugsterne begyndes tidligt og 
afsluttes hurtigt. en tommelfinger-
regel siger, at nåletræsbevoksninger 
skal være færdigtyndede ved en 
højde på 14 meter. et lavt plantetal er 
ikke løsningen, da det medfører be-
voksninger af meget dårlig kvalitet.

I de seneste årtier er den første 
tynding typisk udskudt indtil det 
tidspunkt, hvor den kan give over-
skud. Resultatet har været for sene 
og nogle gange også for kraftige 
tyndinger. 

en mulighed for besparelser kan 
være at lave en selektiv tynding 
samtidig med sporindlæggelse. Hvis 
man laver ét stort indgreb forenkler 
man maskinindsatsen, da maski-
nerne kun skal besøge arealet én 
gang (figur 1). Flyttetiden reduceres, 
og produktiviteten stiger, da hug-
sten er stærkere.

Derfor har Skovdyrkerforenin-
gen Øst i samarbejde med Skov & 
Landskab, kU undersøgt tekniske og 
økonomiske forhold ved en selektiv 
udtynding samtidig med sporind-
læggelse, efterfulgt af flishugning i 
bevoksningen. Projektet er støttet af 
ordningen for Praksisnære Forsøg.

Forsøget
Forsøget blev gennemført i en ung 
granbevoksning på kattrup, anlagt 
med 1,3 meter mellem og i ræk-

kerne. Der skulle fjernes hver 7. 
række (sporindlæggelse), samt hvert 
7. træ i de øvrige rækker (selektiv 
tynding) - i alt ca. 1.500 træer pr ha. 
(se boks). 

Der er mange tekniske problemer 
forbundet med en samtidig række-
hugst og selektiv tynding. Maskinen 
må nødvendigvis køre henover de 
skovede sportræer. et spørgsmål 
er, om det er nødvendigt at afgrene 
sportræerne for at bedre fremkom-
meligheden. 

Da tyndingen gennemføres me-
get tidligt, er der levende grene 
langt ned på træerne. Derfor er det 
vigtigt at undersøge, om der er til-
strækkelig sigtbarhed til at foretage 
den selektive tynding. 

Fjernelse af kun én række giver 
en sporbredde på ca. 2,5 meter, 
hvilket er meget mindre end de 
anbefalede 4 meter. Derfor må 
man undersøge skaderne på be-
standstræerne, og man må overveje 
hvordan de smalle stikspor senere 
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Tidlige tyndinger i nåletræ

Figur 1. Skematisk fremstilling af tankerne bag det hårde indgreb (a), i stedet 
for en svagere hugst (b) efterfulgt af endnu en svag tynding 2år senere (c).

Selektiv Række I alt

Skovning 

Præstation (m3 /t) 5,01 7,38 6,47

omkostning (kr/m3)† 139,82 108,23 94,89

omkostning (kr/GJ) 19,15 12,99 14,82

Flishugning

Præstation, gns. (rm/t) 29,10 29,10 29,10

omkostning (kr/GJ)‡ 10,73 10,73 10,73

omkostning – ved bilfast vej (kr /GJ) 29,88 23,72 25,55

Tabel 1. Præstationer og omkostninger ved de to systemer.

† Skovningsmaskinen er sat til 700 kr./effektiv time
‡ Flishuggeren er sat til 800 kr./effektiv time



i bevoksningens levetid kan gøres 
bredere for at skabe plads til større 
maskiner. 

Alt andet lige medfører en hård 
hugst en større destabilisering af 
bevoksningen end to svage indgreb 
med 2-3 års mellemrum. Til gengæld 
påvirkes stabiliteten ikke ret meget 
når man laver indgreb i bevoksnin-
ger med relativt lav højde.

Det er vanskeligt at anvende ma-
skiner til at lægge spor ind i en be-
voksning. Problemet er, at maskinen 
er nødt til at lægge træerne fremad 
mod de sportræer, som endnu ikke 
er skovet. når træet er lagt ned, 
skal det placeres på en måde, så 
maskinen kan komme forbi det, og 
så den efterfølgende oparbejdning 
tilgodeses. 

Valg af maskiner
Skovningen blev udført med en 
Sampo Rosenlew skovningsmaskine 
(SR1046X), udstyret med et keto 51 
skovningsaggregat. Skovningsmaski-
nen har en frihøjde på 60 cm, og en 
bredde på kun 2,1 m. vægten er ca. 
9 tons. 

Skovningsmaskinen fældede 
sportræerne med udstrakt kran, 
hvorved de kunne trækkes tilbage 
mens de blev lagt ned. Sportræerne 
blev afgrenet, mens de blev madet 
ind mellem hjulene på maskinen. 
Afgreningen gjorde, at maskinen 
kunne køre i begge retninger med 
et hjulsæt på hver side af stakken 
(figur 2). 

når maskinen nåede enden af ræk-
ken, bakkede den, mens den udførte 
en selektiv tynding ved at skove i tre 
rækker på hver side af sporet. Træ-
erne fra den selektive tynding blev 
ikke afgrenet. Rodenden blev trukket 
ud på stiksporet, og toppen blev her-
efter løftet op og lagt ud på sporet. 
Bunken på sporet indeholdt således 
både afgrenede sportræer (nederst) 
og heltræer (øverst).

De skovede træer blev flishugget 
med en Hafo-flishugger umiddelbart 
efter skovningen. Hafo’en er en gam-
mel svensk flismaskine (fra 80’erne) 
– udstyret med kran og tromlehug-
ger (foto 1). 

Med en bredde på kun 2,3 m og 
en kasse på 10 rummeter kan flis-
huggeren bevæge sig i smalle stik-
spor. Det forudsætter at jorden kan 
bære, at terrænet ikke er ujævnt, og 
at der ikke er for mange sten.

Resultater
I den selektive tynding fældede 
skovningsmaskinen kun halvt så 

mange træer som foreskrevet. Altså 
blev udbyttet pr. spor 25% mindre, 
end det var planlagt. Årsagen er, at 
den forsøgsansvarlige syntes ind-
grebet var for voldsomt, og han bad 
derfor maskinføreren om at tynde 
svagere selektivt.

Fældningen (kran-ud og skove) 
tager væsentlig længere tid ved 
selektiv tynding, da træet også skal 
manøvreres ud til sporet (fig. 3). Da 
skovningsaggregatet ikke kunne låse 
træet i opretstående position, var 
det nødvendigt at lægge rodenden 
ud til sporet og derefter dreje top-
pen ind på sporet.

Flytning af maskinen tager læn-
gere tid ved selektiv tynding end 
ved rækkehugst. Det skyldes dels 
den svage selektive hugst, dels at 
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Figur 2. Arbejdsmetoden (A) rækkehugsten udføres ved at fælde, afgrene og 
placere stammerne midt på sporet, (B) træerne mellem sporene tyndes selek-
tivt, imens maskinen bakker tilbage gennem stiksporet – denne gang lægges 
heltræerne ovenpå stakken.

Foto 1. Hafo-flishugger på vej gen-
nem de smalle spor.

Figur 3. Tidsforbrug til de enkelte deloperationer under fældning/bunkelægning



flytning ved selektiv hugst også in-
deholder mikroflytninger med hen-
blik på at kunne placere skovnings-
aggregatet på træet. Til gengæld 
skulle træerne ikke afgrenes i den 
operation.

I rækkehugsten var afgreningen 
meget effektiv med et tidsforbrug 
på 5 sekunder pr. træ. Det skyldes 
frem for alt, at træerne ikke skulle 
afkortes. 

Faktisk var skovningsaggretets 
madehastighed så høj at entrepre-
nøren måtte passe på at rodenderne 
ikke ramte forruden. en mere omfat-
tende anvendelse af denne metode 
vil derfor kræve en passende be-
skyttelse af førerhuset og føreren.

Afgreningen var effektiv med hen-
blik på at mindske stakhøjden til et 
niveau, der gjorde det let for maski-
nen at køre på sporet i begge retnin-
ger. kørsel fremad gennem bevoks-
ningen var den mest tidskrævende 
del-operation, delvis på grund af 
store sten og ujævnt terræn. 

Der blev brugt meget tid til flyt-
ning/positionering af maskinen i den 
selektive tynding. Den lave sigtbar-
hed i så ung en bevoksning betyder, 
at skovningsmaskinen må flytte 
frem og tilbage, endda flere gange, 
for at kunne udvælge egnede træer. 

I rækkehugsten høstes overve-
jende stammemasse, mens der i den 
selektive tynding høstes heltræer. 
Udbyttet pr. træ er således større i 
den selektive tynding. Stammemas-
sen blev anslået til 0,15 rummeter 
flis pr. træ, og volumen af heltræer 
til 0,18 rummeter flis. 

Forskellen mellem stammemassen 
og heltræmassen er egentlig større 
(ca. 25%), da den selektive hugst 
blev foretaget fra neden, hvilket ikke 
er tilfældet med rækkehugsten. kor-
rigerer man for forskellen i udbyttet 
per træ reduceres forskellen i præ-
stationen mellem selektiv hugst og 
rækkehugst. 

På den anden side foretages af-
greningen af sportræerne primært 
af hensyn til den efterfølgende se-
lektive hugst, så det er ikke muligt 
at skille tingene ad.

For at undgå, at flishuggeren 
skulle bakke i de snævre stikspor, 
blev materialet hugget i to omgange. 
Først det øverste lag af heltræer, 
derefter det nederste lag af afgre-
nede stammer. 

I gennemsnit tog den første gen-
nemkørsel 18,5 minutter og anden 
gennemkørsel 16,5 minutter, eller i 
alt 35 minutter pr. række inklusiv 
aflæsning. kassen blev tømt, hver 

gang flishuggeren havde kørt igen-
nem et spor, uanset om den var fuld.

Omkostninger
Som det fremgår af tabellen, er der 
store omkostninger ved både den 
selektive hugst og rækkehugsten. 
Det er ikke muligt at adskille de to 
behandlinger for flishugningens ved-
kommende. 

De høje skovningsomkostninger 
skyldes frem for alt de små træer 
og det store tidsforbrug til at lægge 
træerne ud på sporet. 

Den samlede omkostning for flis 
leveret i containere ved bilfast vej 
(ca. 25 kr./GJ) giver ca. 15 kr./GJ for 
transport til værket, hvor flisen sæl-
ges for 40-45 kr./GJ.

Diskussion
konceptet med at gennemføre den 
tidlige tynding i ét enkelt indgreb 
er interessant. Det er vanskeligt 
at opgøre besparelsen ved mindre 
transport af maskiner mellem be-
voksninger som ligger spredt og er 
forholdsvis små.

Den afprøvede teknik viste, at 
det er muligt at kombinere række-
hugst og selektiv hugst, selv om en 
noget højere produktivitet på den 
selektive hugst ville være ønskelig. 
Dette kunne som nævnt opnås ved 
at have en låsefunktion på hovedet, 
således at træerne kan løftes i opret 
position. 

Anvendelsen af et andet aggregat, 
f.eks. naarva klippende fældehoved 

ville formentlig have øget præstatio-
nen betydeligt. naarva kan imidler-
tid ikke afgrene. 

en anden mulighed er at fælde 
og sommertørre træerne fra ræk-
kehugsten som man plejer. Senere 
kan man anvende en flishugger med 
klippeaggregat til at foretage selek-
tiv tynding og flisning samtidig med, 
at man flishugger de sommertørrede 
træer.

Den selektive tynding blev ikke 
så stærk som planlagt, hvilket som 
nævnt skyldes tilbageholdenhed fra 
den forsøgsansvarlige i situationen. 
en stærkere selektiv tynding ville 
have øget mængderne og nedbragt 
stykomkostningerne. 

De meget smalle stikspor gav 
mange skader på træer og rødder. 
De medførte, at flishuggeren ikke 
kunne bakke ud ad sporet. Fjernelse 
af to rækker eller en mere intens 
selektiv tynding i den nærmeste 
række på hver side af sporet ville 
have øget produktiviteten og mind-
sket antallet af skader. 

Metoden producerer grøn flis 
uden større tab af næringsstoffer, da 
en betydelig grenmasse bliver lig-
gende i skoven (foto 2). Disse grene 
er også med til at øge jordens bæ-
reevne, men mindsker den samlede 
udtag af biomasse med ca. 10%. 

Hvad gør vi så
I skovdyrkerforeningen Øst har vi 
udnyttet nogle af resultaterne:
●	 	vi har allerede øget afstanden 

DrIFTSTEKNIK
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Foto 2. Ved afgrening af samtlige træer fra rækkehugsten ligger der en betyde-
lig mængde biomasse / næringstoffer tilbage i de smalle spor. 



mellem rækkerne i nåletræsplant-
ningerne for at mindske skaderne 
ved den valgte maskinløsning.

●	 	vi vil overveje at vise ud til den 
selektive tynding. I ungt løvtræ 
har hurtige beregninger vist at 
det kan lønne sig, og at kvaliteten 
af tyndingen forbedres når skov-
fogeden har været ind over.

●	 	vi vil tynde kraftigere langs spo-
rene. vi vil i øvrigt forsætte med 
at lægge spor ind og tynde selek-
tivt i én arbejdsgang så længe vi 
har afsætning for grøn flis.

●	 	vi vil i bevoksninger med lille 
rækkeafstand fremover indlægge 
stikspor uafhængig af rækkerne. 
Det skulle gerne igen give færre 
skader.

●	 	ved korte spor (i små bevoks-
ninger), hvor flishuggeren kan 
tømme sporet ved første gennem-
kørsel, vil vi skove med f.eks. na-
arva klippende fældehoved. Det 

har efterfølgende vist sig at øge 
præstationen.

Tak til: 

»Praksisnære forsøg” for finansiering
kattrup gods for at stille bevoksning til 

rådighed
entreprenør Skovbryn I/S v. viggo Morten-

sen (skovning)
L.k. Service v. Leif Abkjær kristensen (flis-

hugning).
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April 2009
April blev 3,7 gr. varmere end nor-
malt, og det er rekord. Det var 
varmt i alle uger. Der er målt frost 
i alle regioner, ned til 1-2 gr. frost 
i uge 14-17. I uge 18 var der frost 
enkelte steder på Sjælland, i resten 
af landet er der målt under +2 gr. og 
dermed risiko for frost på udsatte 
steder.

nedbøren blev meget lav, kun ¼ 
af normalen. kun 4 gange siden 1874 
er der målt lavere nedbør i april.

Maj blev 0,7 gr. varmere end 
normalt; det var især de to sidste 
uger der var ret lune. I de to første 
uger er der målt under +2 gr. i de 
indre dele af landet i alle landsdele; 
enkelte steder ned til 0,0 gr. Dermed 
har der været stor risiko for frost 
på udsatte steder. I uge 22 blev det 
mange steder omkring 25 gr.

nedbøren blev 8 mm højere end 
normalt, mest i det sydlige Jylland. 
Antallet af soltimer blev 31% over 
normalen, og det er den 9. solrige-
ste maj der er målt.

Kilde: www.dmi.dk

Periode April Maj

Målt Normal Målt

Temperatur, gr.

Middel 9,4 5,7 11,5

Absolut minimum -2,9 -7,1 -0,1

Absolut maximum 23,8 20,0 26,0

Antal frostdøgn 1,2 6,6 0,0

Nedbør, mm

nordjylland 17 39 53

Midt- og vestjylland 10 41 52

Østjylland 8 41 58

Syd- og Sønderjylland 13 46 71

Fyn 8 38 52

v-, S-Sjælland, Lol-Fal 5 38 50

kbh., nordsjælland 6 38 53

Bornholm 1 37 66

Landsgennemsnit 10 41 56

Vindstyrke, m/s 

Middel 3,8 5,6 4,8

Højeste vindstød 20,6 26,8

Antal graddage 227 337 170

Antal soltimer 272 162 274

Skovbryn I/S
Maskinskovning og fældebunkelægning.

Udtynding af remiser og læbælter.

Udføres med lille kompakt skovningsmaskine. 

Viggo Mortensen tlf: 23 45 52 55
E-mail: viggo@skovbryn.com
Se mere på: www.skovbryn.com

GRØFTER!
40 41 62 44

Den direkte forbindelse 
til perfekt grøftearbejde.

Lille effektiv maskine. – Skovl med anlæg 
til almindelige grøfter. – Rabatskovl til 
dybe grøfter samt grøfter i blødt terræn. 
– Desuden skovle på 300, 360, 500 og 
1600 mm. – Til dræn,vand og planering!

ANBÆKVEJ 10 . 8450 HAMMEL
Tlf. 86 96 29 10 . BIL TLF. 40 41 62 44
www.johan-pedersden.dk 

● Gravning af nye 
grøfter

● Gravning til vandrør
● Nedlægning af rør  

i overkørsler
● Rensning af grøfter
● Gravning til dræn
● Planering af mindre 

veje samt spor

HØJ KVALITET
FAST METERPRIS

ENTREPRENØR

Bevoksningsdata
Afdeling: 31 u
Træart: Rødgran
Anlægsår: 1992
Højde: ca. 10 m
DBH: 8-10 cm
Bonitet: 1 (Produktionsklasse 18)
Plantetal: ca. 5800 planter/ha
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Søvangen 20 · DK-5884 Gudme · post@asgerolsen.com · Tlf.: +45 62254088 · Fax: +45 62252088

Asger Olsen A/S
Statsaut. Ejendomsmæglerfirma · Mde. 

Skove · Godser · Større Landbrug

For Langesø Gods udbydes 4 skov og jagtejendomme til salg
For Langesø Gods udbydes hermed 4 frodige og velpassede skov og jagtejendomme, beliggende fredeligt og 
roligt ved Morud på Nordfyn. 

Skovene består hovedsagelig af frodig løv- og nåleskov i varierende alder. Variationen er stor og spænder lige 
fra store partier med gammel bøg til intensivt drevne arealer med juletræer. Helheden understøttes af det 
let kuperede terræn med mange små moser og søer, samt mange gamle solitære træer, som knejser ovenover 
det hele. Skovene har en god og varieret jagt, grundet den store frodighed og variation. Til hver skov hører en 
bolig. Alle 4 skove er frit omsættelige, og kan erhverves af alle, herunder også af danske selskaber.

De 4 skove udbydes som følger:
Morud Skov Syd  ca.   85,4 ha. Kontantpris: 12,0 mio.kr.
Morud Skov Nord   ca.   66,1 ha. Kontantpris: 13,0 mio.kr.
Låseledsskoven   ca.   16,9 ha. Kontantpris:   4,0 mio.kr.
Horsehaven Skov   ca.   13,4 ha. Kontantpris:   4,5 mio.kr.

Salgsprospekter kan downloades eller rekvireres på nedenstående adresse.

Asger Olsen A/S
Statsaut. Ejendomsmæglerfirma · Mde. 

Skove · Godser · Større Landbrug

Søvangen 20
DK-5884 Gudme
POST@ASGEROLSEN.COM

Tlf.:   +45 62254088
Fax:   +45 62252088

Mobil:   +45 20200088

w w w . a s g e r o l s e n . c o m

Formidling, vurdering og rådgivning i 
forbindelse med handel og udvikling af 

skove, godser og større landbrug.


